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Na terenie Zakładu Gospodarki Komunalnej rozpoczęło się wiercenie otworu geotermalnego. Samorządowcy, 
przedstawiciele wykonawcy i Polskiej Akademii Nauk, NFOŚiGW zgodnie twierdzą, że mamy do czynienia z przeło-
mową inwestycją. Symboliczny guzik wcisnął poseł Maciej Małecki

Z uwagi na rozpoczynające się prace w ramach 
II etapu przebudowy dróg powiatowych 
Towarowej, Sienkiewicza i Księcia Janusza 
oraz miejskiej ulicy Licealnej wprowadzona 
zostaje kolejna czasowa organizacja ruchu 
na wymienionych ulicach
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WAŻNY TEMAT

WAŻNE TELEFONY
MOSiR 

46 862-77-59

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

PEC 

46 862-92-00, 

telefony alarmowe 24h 604-206-
108, 602-789-111

Pogotowie 
energetyczne 991

Pogotowie gazowe 

(Sime Polska) 

602-343-343, 792-008-866

Pogotowie 999

Policja 

997, 46 863-72-00

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie

22 364-44-44

PKS Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 

46 862-55-12

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64

Fundacja „Nero” 

502-156-186

Starostwo Powiatowe 

46 864-18-40, 46 864-18-73

Straż pożarna 
998, 46 862-23-70

Szpital 

46 864-95-00, 46 864-96-00

MPT Taxi 191-91

Taxi 

46 862-28-42

Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600

USC 
46 862-23-02

Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Urząd Skarbowy 
46 862-26-04

Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 

46 862-82-30

Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 

604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699

ZGK 46 862-81-06, 46 862-93-14

ZKM 46 862-99-27

ZUS 46 862-64-33

Zgłaszanie awarii 
sieci oświetlenia 
ulicznego

698-088-755, 606-663-186

Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Tym razem, wyłączona z ru-
chu zostanie cała ul. Księ-
cia Janusza, ponadto część 
ul. Henryka Sienkiewicza 
na odcinku od skrzyżowa-
nia z ul. Mikołaja Koper-
nika do skrzyżowania z ul. 
Księcia Janusza. Zamknięty 
dla ruchu pozostaje odcinek 
ul. Towarowej tj. od skrzy-
żowania z ul. Sienkiewicza 
do skrzyżowania z ul. Łusz-
czewskich. 

Na czas realizacji prac 
dojazd do dworca PKP od 
ul. M. J. Piłsudskiego, Ży-
rardowskiej będzie odbywał 
się zjazdem z ronda im. Le-
cha Kaczyńskiego w ul. Bo-
taniczną, a następnie otwar-
t y m   dw u k ier u n kow y m 
odcinkiem ul. Sienkiewicza 
do dworca. 

Dodajmy również, iż dla 
osób jadących od ul. Okrzei 
w kierunku stacji kolejo-
wej wyznaczony jest objazd 
ulicami: Kopernika, Łusz-
czewskich, Towarową, Bo-
taniczną i Sienkiewicza 
(dwukierunkowa).

Informujemy także, że 
przystanki autobusowe dla 
korzystających z komunika-
cji PKS nadal znajdują się na 
ul. Botanicznej - równolegle 
do wiaduktu, na odcinku 
drogi od skrzyżowania z ul. 
Sienkiewicza do torów ko-
lejowych. Przystanki MZK 
zostaną zlokalizowane do-
datkowo na ul. Towarowej.

Przypominamy jedno-
cześnie, że z uwagi na pro-
wadzoną inwestycję miejską, 
wyłączona z ruchu jest ul. Li-
cealna. W poniedziałek, 13 
sierpnia zamknięte zostało 
skrzyżowanie tej ulicy z ul. 15 
Sierpnia i Traugutta. Chcą-
cy przemieścić się z dzielni-
cy Boryszew do centrum So-
chaczewa i odwrotnie mogą 
przejechać ulicami - Wojska 
Polskiego (przejezdne będzie 
skrzyżowanie tej ulicy z Lice-
alną) i Ziemowita. 

Roboty drogowe wymu-
siły także zmiany w kur-
sowaniu autobusów. Po-
dajemy je w specjalnym 
komunikacie ZKM.

Od poniedziałku jeździmy inaczej
Starostwo Powiatowe w Sochaczewie informuje, iż z uwagi na rozpoczynające się prace w ramach 
II etapu przebudowy dróg powiatowych - Towarowej, Sienkiewicza i Księcia Janusza, wprowadzona 
zostaje kolejna czasowa organizacja ruchu na wymienionych ulicach.

Uwaga - zmiany 

w kursowaniu autobusów
W związku z zamknięciem ul. Księcia Janusza  i remontem 

ul. Trojanowskiej ZKM Sochaczew wprowadza zmiany 
w kursowaniu autobusów.

Od 3 sierpnia  autobusy kursują ul. Ziemowita z pominięciem 
przystanku Traugutta LO. Dotyczy to również linii 3 i 3A, 
które nie będą już przebiegały przez ul. Łuszczewskich. 
Autobusy kursujące do Energomontażu i z powrotem nie 
będą dojeżdżać na stację PKP, tylko zatrzymają się na ul. 
Towarowej. Na stację PKP dojadą tylko te autobusy, które 
mają tam koniec i początek trasy. 
Natomiast od 6 sierpnia zmienia się rozkład linii 4 i czę-
ściowo (w dni wolne od pracy) linii 6, co związane jest z 
innym dojazdem na Cmentarz Komunalny. Ze względu na 
poważne utrudnienia techniczne dla komunikacji miejskiej, 
związane z aktualnym objazdem ulicami Piaszczystą i 
Przylasek, dojazd i powrót na cmentarz odbywał się będzie 
drogami utwardzonymi - od strony Feliksowa linią nr 4, która 
nie będzie dojeżdżała do przystanku Chodaków Okrąglak. 
Wykonywany dotychczas w dni świąteczne kurs linią nr 6 
zostaje zawieszony. 
Rozkład jazdy ZKM na Cmentarz Komunalny obowiązujący 
od 6 sierpnia do zakończenie remontu ul. Trojanowskiej:
1. dni robocze
       Energomontaż - Cmentarz       7.55   12.55   15.10                                 
       Cmentarz - Energomontaż       9.30   14.10    16.30
2. dni świąteczne
        Energomontaż - Cmentarz      6.20    10.29   15.55
        Cmentarz - Energomontaż      7.40    12.22   17.30   

Szczegóły zmian są dostępne na stronie zkm.sochaczew.pl

Trwają intensywne prace na przy dworcu PKP.  Ulica Księcia Janusza powstaje od nowa 

Na Licealnej położono już pierwszą warstwę asfaltu. Chodniki czekają na kosmetyczne wykończenie

Zmiana rozkładu
W związku z  remontem 
stacji Łowicz wystąpi  noc-
na przerwa w ruchu pocią-
gów na odcinku Bednary - 
Łowicz Główny. W zamian 
za odwołane pociągi będzie 
kursowała zastępcza komu-
nikacja autobusowa. Ponad-
to, z uwagi na prace remon-
towe, od 10 września ruch 
pociągów będzie prowadzo-
ny jednotorowo na odcin-
ku Teresin Niepokalanów - 
Sochaczew. Część pociągów 
będzie kursować w skróco-
nej relacji do/z Teresina Nie-
pokalanowa.
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INWESTYCJE

Agnieszka Poryszewska

agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

Naukowcy opiekujący się so-
chaczewskim projektem za-
kładają, że pod naszymi sto-
pami, na głębokości około 
1400 metrów, w pokładach 
z okresu kredy, znajduje się 
słodka woda o temperatu-
rze 40 stopni i mineralizacji 
poniżej 1 g/dm3. Inwestycję 
wspiera m. in. profesor Be-
ata Kępińska z PAN, będąca 
jednocześnie prezesem Pol-
skiego Stowarzyszenia Geo-
termicznego. Jej zdaniem 
nasz odwiert ma szansę do-
łączyć do wielu podobnych 
mu przedsięwzięć zakończo-
nych sukcesem, takich jakie 
miały miejsce np. w Msz-
czonowie. Wstępnie założo-
no, że odwiert powstający 
na terenie bazy ZGK miał-
by dostarczać na powierzch-
nię ziemi około 120 m3 wody 
termalnej na godzinę. Wszy-
scy, którzy zajmują się tym 
przedsięwzięciem zgodnie 
przyznają – jeżeli prognozy 
się sprawdzą, będziemy mieć 
do czynienia z inwestycją, z 
której skorzystają całe poko-
lenia. 

Firma G-Drilling podję-
ła się kompleksowego wyko-
nania zadania. Przeprowa-
dzi wiercenie, laboratoryjne 
badania wody, badania geo-
fi zyczne i hydrogeologicz-
ne, a na koniec zabezpieczy 
wydrążony otwór. Z kolei za 
nadzór geologiczny i opra-
cowanie raportu o wielko-
ści zasobów geotermalnych 
odpowiada fi rma Polgeol z 
Warszawy. Odwiert ma po-
trwać około dwóch miesięcy.

- Mamy do czynienia z 
przedsięwzięciem przełomo-
wym, które na dobre może 
zmienić nie tylko przyszłość 
naszego miasta, ale i jego 
okolicy – podkreśla prze-
wodniczący Rady Miejskiej 
Sylwester Kaczmarek. 

Zgodnie z optymistycz-
nym scenariuszem, Socha-
czew ma zyskać natural-
ne, bezpieczne, ekologiczne, 
a przede wszystkim tanie, 

źródło energii.  To, jak waż-
na jest to szansa, podkreśla-
li zarówno burmistrz Piotr 
Osiecki, jak i poseł Maciej 
Małecki.

- Nasz apetyt jest wiel-
ki. Po pierwsze chcemy od-
zyskać ciepło z wody i wy-
korzystać do ogrzewania 
mieszkań. Po drugie, po 
uzdatnieniu, woda może 
być zastosowana jako pitna 
– mówił burmistrz Osiecki. 
– Czy tak faktycznie się sta-
nie? Musimy uzbroić się w 
cierpliwość.

Z kolei poseł Maciej Ma-
łecki, dzięki któremu Socha-
czew otrzymał fundusze na 
tę inwestycję,  szeroko pod-
kreślał walory geotermii.

- Geotermia oznacza po-
prawę życia mieszkańców, 
czystsze powietrze i to dzię-
ki czemuś, czego nie musimy 
kupować ani importować, bo 
źródła wody są tuż pod nami 
– powiedział poseł wciskając 
symboliczny guzik urucha-
miający odwiert. – Nie byłoby 
nas tutaj, gdyby nie rządowa 
dotacja w wysokości blisko 11 
milionów złotych w stu pro-
centach pokrywająca wartość 
zadania oraz wytężona, dwu-
letnia praca pana burmistrza, 
pracowników ratusza oraz 
jednostek podległych. 

Słów uznania nie krył 
wiceprezes   Narodowego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
Artur Michalski. 

- Mamy do czynienia z 
przyjazną oraz odnawial-
ną energią. Kolejny raz gra-
tuluję tego projektu, a szcze-
gólnie rozwiązania, dzięki 
któremu macie szansę  po-
dwójnie spożytkować pozy-
skaną wodę – stwierdził. 

O stronie technicz-
nej odwiertu wypowiedział 
się dyrektor ds. wierceń w 
spółce G-Drilling Wiesław 
Dębek. Jak nam przekazał, 
w jego branży sochaczew-
ski odwiert zaliczyć można 
do płytkich. Ocenia on, że 
przedsięwzięcie to nie po-
winno wiązać się z więk-
szym ryzykiem. 

- Co do uciążliwości 
związanych z prowadzony-
mi robotami, które mogą 
odczuć mieszkańcy oko-
licznych domów, to faktycz-
nie nasze urządzenia emitu-
ją hałas. Nie jest on jednak 
duży i z pewnością nie prze-
kracza narzuconych norm – 
mówi Wiesław Dębek.

Przypomnijmy, że w celu 
efektywnego wykorzystania 
zasobów energii geotermal-
nych 27 września 2017 r. po-
wstał Sochaczewski Klaster 
Energii, w skład którego 
wchodzi Miasto Sochaczew, 
PEC Sochaczew Sp. z o.o., 

ZWiK Sochaczew Sp. z o.o. 
oraz Geotermia Mazowiec-
ka S.A.  Klaster ma umoż-
liwiać lepszą współpracę lo-
kalnych wytwórców ciepła 
z sochaczewskim samorzą-
dem oraz zapewnić zwięk-
szenie bezpieczeństwa ener-
getycznego miasta przy 
wykorzystaniu lokalnego 
potencjału. Został on doce-
niony w konkursie organi-
zowanym przez Minister-
stwo Energii. Jako jedno z 
33 najlepiej zorganizowa-
nych przedsięwzięć w kraju 
otrzymał  Certyfi kat Pilota-
żowego Klastra Energii. 

1400 metrów w głąb ziemi
Trzeciego sierpnia, na terenie Zakładu Gospodarki Komunalnej w Trojanowie, rozpoczęło się wiercenie otworu geotermalnego. 
W wydarzeniu udział wzięli m. in. samorządowcy, przedstawiciele wykonawcy i Polskiej Akademii Nauk. Wszyscy zgodnie 
twierdzą, że mamy do czynienia z przełomową inwestycją. Symboliczny guzik wcisnął poseł Maciej Małecki.

Geotermia w Polsce
Coraz więcej naukowców 
uważa, że ze wszystkich 
odnawialnych źródeł ener-
gii najwyższy potencjał 
techniczny posiada wła-
śnie energia geotermalna. 
Jest on szacowany na 
poziomie 1512 petadżuli 
na rok, co stanowi ok. 
30% krajowego zapotrze-
bowania na ciepło.
Bardzo ważny jest fakt, 
iż w Polsce regiony o 
optymalnych warunkach 
geotermalnych w dużym stopniu pokrywają się z ob-
szarami o dużym zagęszczeniu aglomeracji miejskich 
i wiejskich, obszarami silnie uprzemysłowionymi oraz 
rejonami intensywnych upraw rolniczych i warzywni-
czych. Tereny zasobne w wody geotermalne to m.in.: 
Warszawa, Poznań, Szczecin, Łódź, Toruń, Płock oraz 
ich okolice.
Przeprowadzona na przestrzeni ostatnich kilkunastu lat 
analiza ponad 1000 odwiertów umożliwiła opracowanie 
cyfrowych map występowania wód geotermalnych w 
Polsce i potencjalnych zasobów energii w nich zgroma-
dzonych. Z opracowanych dotychczas badań i analiz 
wynika jednoznacznie, iż na obszarze Polski znajduje 
się co najmniej 6600 km2 wód geotermalnych. 
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W MIEŚCIE

Sebastian Stępień
sebastian.stepien@sochaczew.pl

Warto pamiętać, że nie tak 
dawno zakończyły się dwa po-
dobne przedsięwzięcia, to zna-
czy renowacja parku w Cho-
dakowie i utworzenie zielonej 
kurtyny przy ulicy Olimpij-
skiej. Jeśli weźmiemy je pod 
uwagę, inwestycje w miej-
ską zieleń pochłoną już blisko 
osiem milionów złotych.

Garbolewskiego 
już prawie gotowy
Na realizację wymienionych 
prac, w ramach projektu „Po-
prawa jakości środowiska 
miejskiego poprzez renowacje i 
rozwój terenów zieleni” socha-
czewski ratusz pozyskał dofi -
nansowanie z Unii Europej-
skiej na kwotę blisko 6,8 mln 
złotych. Najwięcej przeznaczo-
no na wartą ponad 3,8 mln zł 
rewitalizację parku przy szko-
le muzycznej. W parku zostały 
już wytyczone ścieżki spacero-
we. Część z nich zyskała doce-
lową nawierzchnię, pozosta-
łe są utwardzane. Prowadzone 
są prace związane z aranżacją 
oświetlania. Powstaje, wyłożo-
na specjalnie zaimpregnowa-
nym ciśnieniowo drewnem, 
scena plenerowa.

- Drewniane tarasy są po-
wszechnie stosowane i zdaje-
my sobie sprawę ze wszyst-
kich zalet oraz wad takiego 
rozwiązania – zapewnia na-
czelnik Wydziału Inwestycji i 
Modernizacji Urzędu Miasta 
Urszula Cielniak. - Drewno 
wydawało nam się rozwią-
zaniem najlepiej wpisującym 
się w charakter parku. Jed-
nocześnie przewidzieliśmy 
okresowe zabiegi konserwa-
cyjne na tej konstrukcji.

W parku ustawione zo-
stały już plenerowe instru-
menty muzyczne. Jedno-
cześnie trwają prace nad 
wykonaniem instalacji na-
wadniającej dla centralne-
go trawnika. Dzięki nawod-
nieniu, przez trzy czwarte 
roku, niezależnie od warun-
ków pogodowych, będzie go 
porastała gęsta, zielona tra-
wa. Nową nawierzchnię zy-
skała ponadto droga przed 
szkołą muzyczną.

Prace w parku Garbo-
lewskiego są już bardzo za-
awansowane i mają za-
kończyć się 31 sierpnia, co 
sprawi, że teren zostanie 
oddany do użytku jeszcze 
we wrześniu. Wykonawca, 
fi rma Ziel-Bud, zapewnia, 
że termin zostanie dotrzy-
many.

Prace przy Traugutta 
idą pełną parą
W kolejną fazę weszły pra-
ce w parku Chopina przy ul. 
Traugutta. Tu również wyko-
nawcą jest fi rma Ziel-Bud. Na 
obiekcie wytyczone zostały 
już ścieżki spacerowe. Część 
z nich zyskała docelową na-
wierzchnię z płyty. Zniknął 
budynek od dawna nieczyn-
nego szaletu miejskiego. Dużą 
uwagę wykonawca przywią-
zuje do stojącego w centrum 
parku pomnika Chopina. 
Obiekt zostanie oczyszczony, 
wypoziomowany w stosunku 
do gruntu, a także lekko unie-
siony, co sprawi jego lepsze 
wyeksponowanie. Zgodnie z 
projektem poprawiona zosta-
nie także estetyka znajdującej 
się od strony muszli koncer-
towej skarpy. Efekt zostanie 
osiągnięty poprzez jej odpo-
wiednie wyprofi lowanie.

Trzeba przy tym pamię-
tać, że inwestycja w parku 
Chopina zazębia się z po-
wstaniem bulwarów nad 
Bzurą. Docelowo park ma 
zostać poszerzony jesz-
cze za wspomnianą skar-
pę, o przylegającą do niego 
od strony muszli koncerto-
wej ulicę Podzamcze. Zmia-
ny w tej części mogą jednak 
ruszyć dopiero wtedy, kie-
dy prowadzący prace po są-
siedzku Soch-Bud wykona 
nowy bieg tej ulicy.

- Nie możemy przecież 
odciąć osobom mieszkają-
cym przy ulicy Podzamcze 
dostępu do ciągu komuni-
kacyjnego – wyjaśnia Ur-
szula Cielniak. - Dlatego 
ta jezdnia nie może zostać 
zdemontowana, dopóki nie 
pojawi się nowa.

Soch-Bud, równocześnie z 
tworzeniem nowego ciągu uli-
cy Podzamcze, wytycza tra-
sy bulwarów nad Bzurą. Jest 

to inwestycja o tyle skompliko-
wana, że dużo zależy w niej od 
pogody. Instalacje powstaną tu 
w bezpośrednim sąsiedztwie, 
a w części nawet na terenach 
zalewowych. Wymaga to pro-
wadzenia prac w odpornej na 
wodę technologii.

- Chodzi o zastosowa-
nie płyt dyblowanych – wy-
jaśnia Urszula Cielniak. - Są 
one specjalnie zakotwicza-

ne w podłoże, co zapobie-
gnie przesuwaniu się ich.

Poza nową ulicą Podzam-
cze i bulwarami, Soch-Bud 
wykona jeszcze w tym rejo-
nie budynek nowej przysta-
ni, który zastąpi wysłużony 
obiekt przylegający do plaży 
miejskiej. Jego plany są im-
ponujące. Na I piętro złoży się 
m.in. stumetrowa sala z prze-
znaczeniem na kawiarnię, bar, 

dwie toalety dla klientów, za-
plecze ze zmywalnią, po-
mieszczeniem gospodarczym 
i socjalnym oraz niemal trzy-
dziestometrowy taras wycho-
dzący w stronę rzeki, zapew-
niający gościom piękny widok 
na Bzurę i jej otoczenie. Łącz-
nie ta kondygnacja ma mieć 
prawie 230 m2 powierzchni. 
Pod nią znajdzie się magazyn 
sezonowy dla kajakarzy. Po-

nieważ jest to teren okresowo 
zalewany przez występującą z 
brzegów Bzurę, drzwi do ma-
gazynu wyposażone zostaną 
w grodzie przeciwpowodzio-
we. Samo nabrzeże rzeki zy-
ska przy tym slip do wodo-
wania małych jednostek. W 
ten sposób obiekt nie straci 
charakteru przystani kajako-
wej i stanie się jeszcze bardziej 
funkcjonalny. 

Nowe tereny rekreacyjne 
dla Chodakowa
Ostatni związany z miejską 
zielenią plac budowy znaj-
duje się obecnie w Chodako-
wie nad Utratą. Teren został 
przekazany fi rmie Ziel-Bud 
9 sierpnia. Rozpoczynają-
ce się prace mają pochłonąć 
prawie 700 tys. zł i zakłada-
ją powstanie 600 metrów no-
wych alejek przeznaczonych 
zarówno dla pieszych jak i 
rowerzystów (nawierzchnia 
żwirowa). Cały obszar oświe-
tlą dwadzieścia dwie lampy, 
a uzupełnieniem będzie tzw. 
mała architektura, czyli ław-
ki, kosze na śmieci, stojaki na 
rowery oraz  dwie zadaszone 
altany wyposażone w ławki i 
stoły. W centralnym punkcie 
terenów rekreacyjnych stanie 
też okrągłe palenisko. Będzie 
tam można organizować spo-
tkania przy grillu.

- W tej części miasta zde-
cydowaliśmy się głównie na 
uporządkowanie terenu – 
mówi zastępca burmistrza 
Dariusz Dobrowolski. – Z jed-
nej strony chcielibyśmy za-
chować unikatowy charakter 
zieleni nad Utratą, z drugiej 
odpowiednio ją wyekspono-
wać. Stąd pojawi się dodat-
kowe oświetlenie. Powstająca 
przy tym mała architektura 
pozwoli mieszkańcom miło 
spędzić czas, na przykład w 
gronie sąsiadów, w oderwa-
niu od codziennej bieganiny i 
miejskiego zgiełku.

Nad Utratę będą pro-
wadziły dwie trasy - nowe 
schody wykonane z kostki 
brukowej, stanowiące sym-
boliczne przedłużenie uli-
cy Hotelowej, oraz od stro-
ny ulicy Młynarskiej, gdzie 
w okolicach mostu powsta-
nie jedna ze ścieżek.

Wielka inwestycja w miejską zieleń
Obecnie aż w czterech punktach Sochaczewa prowadzone są inwestycje w miejską zieleń. Prace trwają w parku Garbolewskiego, parku Chopina 
przy ul. Traugutta, nad Bzurą, gdzie powstają bulwary, oraz w Chodakowie na terenach bezpośrednio przylegających do Utraty.

Oczyszczenie stawu wpłynęło na poprawę barwy wody

Scena plenerowa w parku Garbolewskiego będzie wyłożona 

specjalnie impregnowanym drewnem

Nowa nawierzchnia ścieżek w parku przy Traugutta

W pobliżu szkoły muzycznej 

pojawiły się instrumenty 

Jednym z założeń projektu 

jest lepsze wyeksponowanie 

pomnika Chopina
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Sochaczewska Sekcja Na-
praw i Eksploatacji Taboru 
może obecnie jednocześnie 
naprawiać i serwisować 40 
składów kolejowych. Dzię-
ki rozbudowie ta liczba ma 
się podwoić. Oznacza to, że 
już za trzy lata dla miesz-
kańców Sochaczewa i okolic 
przybędzie nawet 300 no-
wych miejsc pracy.

Inwestycja powstanie 
w ramach partnerstwa pu-
bliczno-prywatnego. Nowy 
zakład ma być nowoczesny, 
wyposażony w najlepsze li-
nie technologiczne dające 
możliwość naprawy wszyst-
kich pociągów, nie tylko 
Kolei Mazowieckich, ale 
także Polskich Kolei Pań-
stwowych. Jak ustaliliśmy, 
PKP jest żywo zaintereso-
wana jak najszybszym uru-
chomieniem przedsięwzię-
cia. 

- W 2014 roku wspólnie z 
Marszałkiem Województwa 
Mazowieckiego   Adamem 
Struzikiem, Zarządem KM, 
burmistrzem Osieckim oraz 
wójtem gminy Sochaczew 
wizytowaliśmy tereny, któ-
re miały być kupione pod in-
westycję. Następnie ruszyły 
rozmowy z ich właścicielami 
oraz negocjacje cenowe. Za-
kupiono grunty i pozyskano 
część terenów od PKP, co nie 
było łatwe, gdyż obszar in-
westycji obejmuje aż 12 hek-
tarów. W 2017 roku dokona-
liśmy wstępnego rozeznania 
rynku,  podczas którego aż 
sześć fi rm zajmujących się 
branżą kolejową i produk-
cją pociągów i składów za-
interesowało się wejściem w 
ten projekt - powiedział nam 
radny oraz przewodniczą-
cy Komisji Budżetu i Finan-
sów Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego   Mirosław 
Adam Orliński. - Otrzyma-
liśmy wszystkie pozwolenia i 

decyzje środowiskowe,  uru-
chomiliśmy postępowanie 
zmierzające do wyboru kon-
kretnego partnera w ramach 
partnerstwa publiczno-pry-
watnego. Wierzę, że pozna-

my go już we wrześniu, a w 
październiku będziemy mo-
gli przystąpić do działań.

W nowym zakładzie 
pracę może znaleźć nawet 
kilkaset osób. Radny Orliń-

ski ma nadzieję, że będzie to 
prawdziwa lokomotywa go-
spodarcza Sochaczewa. Ra-
czej nie powinno zabraknąć 
kadr, ponieważ w szkołach 
działających na terenie na-

szego powiatu uruchomio-
no już nowe „kolejowe” kie-
runki kształcenia.

Co do szczegółów inwe-
stycji, ma ona przylegać do 
istniejącej Sekcji Napraw i 
Eksploatacji Taboru. Będzie 
się składała z: hali napraw 
nadwozi wraz z malarnią, 
przesuwni wraz z prze-
suwnicą, specjalistycznych 
warsztatów naprawczych i 
przeglądowych, powierzch-
ni magazynowych, całopo-
ciągowej myjni taboru i to-
rów postojowych. 

Atutem wybranej dla in-
westycji lokalizacji jest bez-
pośrednie sąsiedztwo z linią 
kolejową E-20 Warszawa - 
Poznań - Terespol. W nie-
wielkiej odległości znajdu-
je się również sochaczewski 
dworzec kolejowy oraz au-
tostrada A2. Jeśli wszyst-
ko pójdzie zgodnie z pla-
nem, Stacja Eksploatacji i 
Napraw Pociągów ruszy w 
2020 roku.

Tylko do 15 sierpnia Urząd 
Miejski w Sochaczewie przyj-
muje pomysły mieszkańców 
do Sochaczewskiego Budżetu 
Obywatelskiego 2018. W paź-
dziernikowym głosowaniu 
mieszkańcy zdecydują, na 
co miasto w przyszłym roku 
przeznaczy 1.200.000 zł.

- Do tej pory (13 sierpnia) otrzy-
maliśmy trzynaście wniosków, 
lecz zauważamy wzrost zainte-
resowania w ostatnich dniach. 
Coraz więcej osób dzwoni i 
przychodzi do naszego wydzia-
łu, aby otrzymać informację i 
dopełnić ostatnich formalno-
ści przed złożeniem wniosku. 
Kierujemy ich m.in. do odpo-
wiednich wydziałów ratusza, w 
celu szacunkowego skosztory-
sowania wybranych pomysłów 
- mówi naczelnik Wydziału 
Sportu i Organizacji Pozarzą-
dowych UM, Agata Kalińska. 

To już ostatni dzwonek, aby 
zgłosić swój pomysł. Projekty 
mogą składać wszyscy miesz-

kańcy Sochaczewa w wieku 
powyżej 16 lat oraz organi-
zacje pozarządowe działające 
na terenie miasta. Regulamin 
oraz formularz zgłaszania pro-
jektów dostępny jest na stro-
nie internetowej Sochaczew.pl, 
w Biurze Obsługi Klienta UM, 
na pływalni „Orka” oraz  w 
Miejskiej Bibliotece Publicznej 
i jej fi liach. Należy pamiętać, że 
wnioskodawca musi dołączyć 
do projektu 25 kart poparcia 
z podpisami mieszkańców So-
chaczewa. Dotychczas podpi-
sy można było składać na jed-
nej karcie, ale z uwagi na nowe 
przepisy unijne (RODO), za-
ostrzające ochronę danych 
osobowych, jest to już niemoż-
liwe. Teraz każdy głos z popar-
ciem musi być umieszczony na 
oddzielnej karcie. Wypełnio-
ne formularze należy składać 
w wersji papierowej w Biurze 
Obsługi Klienta lub w formie 
elektronicznej za pośrednic-
twem platformy internetowej 
- budzet.sochaczew.pl. Ostat-

niego dnia, w święto 15 sierp-
nia, składanie wniosków bę-
dzie możliwe jedynie drogą 
elektroniczną. 

Przypomnijmy, że w regu-
laminie Sochaczewskiego Bu-
dżetu Obywatelskiego 2018 
zaszło kilka istotnych zmian. 
Zwiększenie puli środków do 
1.200.000 zł (o 50 tys.) tylko 
jedna z nich. Nadal obowiązy-
wać będzie podział na tak zwa-
ne projekty duże (od 100 do 870 
tys. zł) i małe (od 20 do 100 tys. 

zł), na które pula do podziału 
wyniesie 330 tys. zł. Dodatko-
wo w małych projektach po-
jawił się dolny próg wartości 
przedsięwzięcia. Sprecyzowano 
także charakter dużych projek-
tów. Regulamin określa, że „po-
winny to być zadania takie jak: 
remont infrastruktury lub wy-
datek majątkowy”. Kolejne kry-
terium, dotyczące wszystkich 
zgłoszonych projektów, określa, 
że muszą one być „ogólnodo-
stępne dla mieszkańców”.

Po zakończeniu etapu 
zgłaszania pomysłów pro-
pozycje projektów trafi ą do 
zespołu opiniującego, a na-
stępnie do właściwych wy-
działów urzędu miejskiego, 
aby pracownicy zweryfi ko-
wali je pod względem mery-
torycznym. Kluczowe kry-
teria, które będą brane pod 
uwagę na tym etapie, to moż-
liwość realizacji projektu w 
kolejnym roku kalendarzo-
wym oraz to, czy dane przed-
sięwzięcie uda się wykonać 
na terenie będącym własno-
ścią lub we władaniu miasta. 
Poza tym wykonana zosta-
nie wstępna wycena każdej 
propozycji oraz ocena moż-
liwości zabezpieczenia w bu-
dżecie miasta na kolejne lata 
ewentualnych kosztów, które 
projekt będzie generował.

Po ocenie merytorycz-
nej zespół opiniujący doko-
na wyboru przedsięwzięć, 
które znajdą się na ostatecz-
nej liście podlegającej otwar-

temu głosowaniu. Wybrane 
projekty poznamy w połowie 
września. 

Głosowanie potrwa od 1 
do 19 października. Podob-
nie jak w poprzednich la-
tach przebiegnie dwutorowo. 
Wypełnione ankiety będzie 
można wrzucać do urn w wy-
branych punktach na terenie 
miasta lub uzupełnić je w for-
mie elektronicznej na platfor-
mie internetowej budzet.so-
chaczew.pl. Głosować będzie 
mógł każdy mieszkaniec So-
chaczewa, który ukończył 16 
lat. Każdy głosujący będzie 
mógł wybrać maksymalnie 
dwa projekty z listy. 

Wyniki poznamy 7 listo-
pada. Do realizacji przezna-
czone zostaną projekty, któ-
re uzyskają największą liczbę 
głosów, aż do wyczerpania 
puli środków fi nansowych 
przeznaczonych na Socha-
czewski Budżet Obywatelski 
2019.

Maciej Frankowski

Nowa Lokomotywownia ciągle aktualna
Od kilku lat Urząd Marszałkowski Województwa Mazowieckiego wspólnie ze spółką Koleje Mazowieckie planuje rozbudowę Sekcji 
Napraw i Eksploatacji Taboru w Sochaczewie. Inwestycja wiązała się z dopełnieniem wielu formalności, stąd jej realizacja rozciągnęła się 
w czasie. Teraz plany marszałka i kolei nabierają realnego kształtu, a wartość projektu szacowana jest nawet na 400 milionów złotych. 

Ostatnie chwile na złożenie projektu do SBO

Podobna myjnia pociągów ma powstać w nowej hali
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Potrzeba zwiększenia po-
wierzchni widowni sali 
koncertowej przy 15 Sierp-
nia stała się szczególnie wi-
doczna przy okazji organi-
zowanych tam koncertów 
noworocznych w wyko-
naniu Cameraty Mazovii. 
Od kilku lat zainteresowa-
nie tym cyklicznym wyda-
rzeniem jest tak duże, że 
część słuchaczy musi za-
dowolić się miejscem przy 
drzwiach... na korytarzu.

Szansa na zwiększenie 
pojemności widowni poja-
wiła się przy okazji rozlicza-
nia prac wykonanych przez 
fi rmę SochBud w ramach 
termomodernizacji budyn-
ków SCK.

- Trzeba pamiętać, że fi r-
ma, prowadząca prace na 
obiekcie inwestora, przy ich 
rozliczaniu musi zwrócić pie-
niądze za wykorzystane me-
dia, jak prąd i woda – mówi 
dyrektor SCK Artur Komo-
rowski. - Z prezesem Soch-
Budu, panem Krystianem 
Nowickim ustaliliśmy, że 
wykonanie zwiększającego 
pojemność widowni balkonu 
będzie ekwiwalentem, w ra-
mach takiego rozliczenia.

Przeprowadzone w sali 
koncertowej ekspertyzy wy-

kazały, że zburzenie ściany 
dzielącej ją od znajdujące-
go się kiedyś na piętrze po-
mieszczenia socjalnego, nie 
naruszy konstrukcji budyn-
ku, a to oznaczało zielone 
światło dla ekipy budowla-
nej. Prace zakładają także 
zdemontowanie armatury, 
wyrównanie i pomalowanie 
ścian, aby uzyskać spójny 
z salą koncertową wygląd, 
a na koniec ustawienie, na 
specjalnym podeście, 60 
miejsc siedzących. Planowo 
dobudówka ma zostać od-
dana do użytku pod koniec 
sierpnia.

Dyrektor Komorow-
ski deklaruje przy tym, że 
nie brakuje mu pomysłów 

na dalsze adaptawanie bu-
dynku na potrzeby kultu-
ry i nie przestaje szukać do-
fi nansowania. Jednocześnie 
trwają prace nad przystoso-
waniem holu obiektu, by le-
piej spełniał potrzeby miej-
sca do prezentowania prac 
artystów.

- Hol już wcześniej słu-
żył jako galeria, ale chcieli-
byśmy, żeby powstały tu jak 
najlepsze warunki do orga-
nizowania wystaw – mówi 
dyrektor SCK. - Jest to w 
końcu pierwsze pomiesz-
czenie, które widzą odwie-
dzający naszą placówkę, 
dlatego powinno być wizy-
tówką instytucji kultural-
nej.

Ze względów fi nanso-
wych renowacja holu będzie 
etapowana. Jeszcze w tym 
roku pod sufi tem zamonto-
wana zostanie specjalna kra-
townica, która umożliwi cie-
kawe prezentowanie prac 
artystycznych w przestrzeni. 
Poprawiona zostanie kolory-
styka pomieszczenia. Pojawi 
się także ekran multimedial-
ny, na którym prezentowane 
będą m.in. zapowiedzi zbli-
żających się w SCK wydarzeń.

Efekty modernizacji bę-
dziemy mogli zobaczyć już 
we wrześniu. Jednym z za-
łożeń na zbliżający się sezon 
jest organizowanie cyklicz-
nych, wernisaży, nie tylko 
sochaczewskich artystów.

Ze smutkiem przyjęliśmy wiadomość o śmierci 

śp. Andrzeja Guzika
pracownika i działacza samorządowego, 

w latach 2009-2011 prezesa 
Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej 

w Sochaczewie.
Rodzinie zmarłego składamy wyrazy współczucia

Burmistrz Sochaczewa 
Piotr Osiecki

wraz z pracownikami Urzędu Miejskiego

Wiadomo już, kto opracuje 
projekt budowy oświetlenia 
ulic Łąkowej i Twardowskie-
go. O kontrakt starały się 
cztery biura, a najkorzyst-
niejszą cenę zaproponowała 
fi rma  MILLSEN sp. z o.o. z 
Sochaczewa (5,9 tys. zł). Do-
kumentacja wraz z kosztory-
sami ma być gotowa do końca 
września. 

Miasto rozstrzygnęło tak-
że przetarg na budowę oświe-
tlenia w ul. Wspólnej, Żniwnej 
i Krzywoustego w dzielnicy 
Chodaków. Za 137 tys. pra-
ce wykona Firma Elektrycz-
na z Żyrardowa. Drogi oświe-
tlą dwadzieścia dwie lampy a 
na słupy trafi ą energooszczęd-
ne oprawy ledowe. Termin za-
kończenia prac wyznaczono 
na koniec października.

Nowe oświetlenie w ulicach
AUTOPROMOCJA

Powstaje balkon 
w sali koncertowej
Od początku sierpnia w Sochaczewskim Centrum Kultury przy ul. 15 Sierpnia trwają prace, 
których celem jest stworzenie 60 dodatkowych miejsc siedzących w tamtejszej sali koncertowej. 
Aby tego dokonać, widownia zostanie poszerzona o usytuowany z tyłu sali balkon. 
W zbliżającym się sezonie artystycznym publiczność będzie już mogła z niego skorzystać 
w trakcie spektakli i koncertów. To jednak nie wszystkie udogodnienia, które przygotowuje SCK.

Pojemność sali koncertowej w Boryszewie zwiększy się o 60 miejsc siedzących

W ubiegłym miesiącu 
wszedł w życie zakaz sto-
sowania paliw wskazanych 
w uchwale antysmogowej. 
Termin ten nie jest przy-
padkowy – często zakup 
opału planujemy na kilka 
miesięcy przed rozpoczę-
ciem sezonu grzewczego. 
Samorząd Mazowsza chce 
w ten sposób dać ludziom 
czas na wprowadzenie nie-
zbędnych zmian. 

Temat smogu na łamach „Zie-
mi Sochaczewskiej” podej-
mowaliśmy już wielokrotnie. 
Od lat w tej kwestii eksper-
ci, naukowcy, lekarze, samo-
rządowcy, a także mieszkań-
cy – mówią jednym głosem: 
smog szkodzi i trzeba z nim 
walczyć. Ci ostatni zgłasza-
li nam przypadki zanieczysz-
czania powietrza. Za każdym 
razem przekazywaliśmy je do 
Wydziału Ochrony Środowi-
ska Urzędu Miasta, informo-
waliśmy o nich również po-
licję. Zgłaszane posesje były 
odwiedzane przez dzielnico-
wych i z reguły wystarczało 
to, by sytuacja uległa popra-
wie. Niestety skala problemu 
jest na tyle duża, że nie są w 
stanie jej rozwiązać takie do-
raźne akcje. 

Władze miasta postano-
wiły zainwestować w system 
czujników badających jakość 
powietrza. To wszystko są 
jednak półśrodki – koniecz-
ne jest zwiększenie świado-
mości społecznej dotyczącej 
konsekwencji zanieczyszcza-
nia powietrza. Często jed-
nak ze zdrowym rozsądkiem 
wygrywa ekonomia. Właści-
ciele domów decydują się na 
ogrzewanie tym, co najtań-
sze, a piece traktują również 
jako darmowy sposób na po-
zbycie się śmieci. 

Jednym z najważniej-
szych zapisów uchwały an-
tysmogowej jest wykaz pa-
liw, których stosowanie jest 
zabronione. Są to: muły i fl o-
tokoncentraty węglowe oraz 
mieszanki produkowane z 
ich wykorzystaniem, węgiel 
brunatny oraz paliwa stałe 
produkowane z wykorzysta-
niem tego węgla, węgiel ka-
mienny w postaci sypkiej (o 
uziarnieniu 0-3 mm), paliwa 

zawierające biomasę o wil-
gotności w stanie roboczym 
powyżej 20 proc. (np. mokre 
drewno).

Uchwała wskazuje ponad-
to  rodzaje pieców, które mogą 
być stosowane, oraz te, któ-
rych używanie zostanie ogra-
niczone.  Jak informuje Biuro 
Prasowe Urzędu Marszałkow-
skiego, wymieniając przesta-
rzały piec, warto zwrócić uwagę 
przede wszystkim na ekologicz-
ne źródła ogrzewania, tj. gazo-
we, elektryczne, systemy cie-
płownicze i odnawialne źródła 
energii. Co ważne, uchwała nie 
wyklucza możliwości użytko-
wania kotłów na paliwa stałe, a 
wprowadza jedynie ogranicze-
nia w odniesieniu do ich klasy. 
Informacja o klasie i parame-
trach kotła znajduje się na jego 
tabliczce znamionowej oraz w 
instrukcji obsługi. Jeśli nie ma 
jej w żadnym z tych miejsc – ko-
cioł nie spełnia kryteriów żad-
nej z klas. Dlatego podczas za-
kupu pieca należy upewnić się 
u sprzedawcy bądź producenta, 
czy posiada on certyfi kat i jest 
zgodny z wymaganiami. 

Również kupując opał 
mamy prawo prosić o certy-
fi katy lub inne dokumenty 
potwierdzające  odpowiednie 
parametry  zakupionego to-
waru. Co ważne zakup po-
winien zostać potwierdzo-
ny paragonem bądź fakturą, 
które należy zachować. Ten 
dokument będzie dowodem 
w trakcie przeprowadza-
nia ewentualnych kontroli. 
Warto wiedzieć, że narusze-
nie przepisów uchwały może 
być ukarane  mandatem 500 
zł lub grzywną do 5000 zł. 

Pytania dotyczące uchwa-
ły należy kierować na ad-
res: antysmog@mazovia.pl.

Agnieszka Poryszewska

Walki ze smogiem 
ciąg dalszy



714 sierpnia 2018  nr 17 (1317)
SOCHACZEWSKA

WYDARZENIA

Jolanta Sosnowska

jolanta.sosnowska@sochaczew.pl

Dla jego uczestników to 
nie tylko czas zabawy, zdo-
bywania wiedzy i nowych 
umiejętności, czy pozna-
nia Gdańska i Pomorza, ale 
również służby lokalnym 
społecznościom.   Harce-
rze biorą też udział w grach 
miejskich, zajęciach wod-
nych i żeglarskich, a także 
na terenie lasów i rezerwa-
tów na Wyspie Sobieszew-
skiej. Bezpłatnie mogą zwie-
dzić najważniejsze gdańskie 
muzea, jak również poznać 
najważniejsze atrakcje tu-
rystyczne w regionie. Co-
dziennie na zlotowej sce-
nie odbywają się koncerty i 
spotkania z ciekawymi oso-
bistościami, m.in. pisarką 
Katarzyną Bondą czy po-
dróżnikiem Aleksandrem 
Dobą. Każdy dzień jest 
szczelnie zapełniony  atrak-
cyjnymi wydarzeniami, z 
których ciekawie wypadł 
Dzień Regionów zorgani-
zowany 11 sierpnia. Swo-
ją kulturę, historię i region 
zaprezentowali również so-
chaczewscy harcerze.

Of icja lna   ceremonia 
otwarcia odbyła się we wto-
rek, 7 sierpnia, a jej szcze-
gólnie efektownym punk-
tem była utworzona przez 
uczestników   największa 
„żywa” fl aga Polski. Tego 
dnia sochaczewską repre-
zentację harcerzy odwiedzi-
li Niezawodni Przyjaciele 
Harcerstwa, wyróżnieni La-
ską Skautowską - burmistrz 
Piotr Osiecki i Krzysztof 
Osmolak wraz z komendan-
tem hufca hm. Krzysztofem 
Wasilewskim i hm. Julia-
nem Tasieckim. Ze wszyst-
kimi uczestnikami spotkał 
się natomiast premier Mate-
usz Morawiecki.

- Sercem imprezy jest 
utworzone niemal na 100 ha 
Wyspy Sobieszewskiej mia-
steczko zlotowe z całą po-
trzebną infrastrukturą. 14 
tysięcy harcerzy i harcerek 
podzielonych jest na gniaz-
da według chorągwi, któ-
rych są członkami. Każda 
Chorągiew przygotowuje 
ciekawy wystrój - jedni wy-
budowali replikę Stadionu 
Narodowego (Stołeczna), a 
inni szyby górnicze (Śląska). 
Wszystkie chorągwie sta-

nęły na wysokości zadania 
i pokazały się z najlepszej 
strony - relacjonuje phm. 
Anna Wasilewska, która 
wraz z sochaczewskimi har-
cerzami uczestniczy w tym 
wyjątkowym wydarzeniu. 
Dzięki doskonałej współ-
pracy z druhną Anną dys-
ponujemy najświeższymi 
informacjami i zdjęciami ze 
zlotu. Można je na bieżąco 
oglądać na miejskim � .

Anna i Maciej Wasi-
lewscy - instruktorzy hufca 
ZHP Sochaczew są jedno-
cześnie przedstawicielami 
Chorągwi   Mazowieckiej 
oraz autorami bramy, z któ-
rej zasłynęło gniazdo ma-
zowieckie. Ich brama to 
namiastka zamku, bo to 
właśnie z zamków słynie re-
gion mazowiecki. Na ogro-
dzeniu rozwieszone są her-
by miast i gmin, z których 
pochodzą drużyny zloto-
we. Ponadto każda alejka na 
terenie gniazda otrzymała 
imię jednego z książąt ma-
zowieckich, a na placu za 
bramą, na specjalnym dro-
gowskazie, można spraw-
dzić odległości do najwięk-
szych miast sąsiednich 

państw. Sochaczewscy har-
cerze przygotowali też spe-
cjalną wystawę poświęconą 
miastu i działalności hufca.

Wyróżnieniem dla na-
szych harcerzy był tak-
że udział druhny 4. So-
chacz ewsk ie j    Dr u ż y ny 
Ha rcersk ie j    „Kon icz y-
na”, Joanny Dąbrowskiej 
w odnowieniu przyrzecze-
nia harcerskiego. Na scenie 
wspólnie z Przewodniczą-
cym ZHP hm. Dariuszem 
Supłem i Naczelniczką ZHP 
hm. Anną Nowosad od-
czytano prawo harcerskie i 
treść roty. 

- Trwający właśnie ogól-
nopolski zlot jest preludium 
do europejskiego zjazdu 
skautów - Jamboree, które-
go Wyspa Sobieszewska bę-
dzie gospodarzem w 2020 
roku. Wówczas ma na nią 
zjechać blisko 25 tys. osób - 
sygnalizuje phm. Anna Wa-
silewska.

Póki co jednak przed 
naszymi harcerzami jeszcze 
kolejne zlotowe wyzwania, a 
jednym z nich jest męczący 
upał, którego przetrwanie 
należy chyba do najpoważ-
niejszych zadań zlotu.

Sochaczew na Zlocie ZHP
Czterdziestoosobowa grupa harcerzy z Hufca Sochaczew bierze udział w Zlocie ZHP Gdańsk 2018 - największym 
edukacyjnym wydarzeniu, jakim ZHP świętuje 100 lat swojego istnienia oraz setną rocznicę odzyskania przez Polskę 
niepodległości. Impreza pod hasłem „Przyszłość zaczyna się dzisiaj, nie jutro” rozpoczęła się 6 sierpnia i potrwa dziesięć dni. 

Od lewej: Julian Tasiecki, Krzysztof Wasilewski, Piotr Osiecki 

z wnukiem oraz Krzysztof Osmolak

Naczelnik Anna Nowosad i phm. Anna Wasilewska 

z premierem Morawieckim
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POWIAT

Kiedy w listopadzie ubiegłe-
go roku w Wydziale Komuni-
kacji i Transportu Starostwa 
Powiatowego w Sochaczewie 
został wdrożony system re-
jestracji pojazdów w związ-
ku z uruchomieniem CEPIK 
2.0, nikt nie spodziewał się 
dużych utrudnień. Nowy 
system ewidencji pojazdów 
okazał się jednak nie dość 
sprawny. 

Sochaczewska jednostka, po-
dobnie jak wydziały komuni-
kacji na terenie całego niemal 
kraju, borykała się z trudno-
ściami wynikającymi z niedo-
statecznego funkcjonowania 
systemu. Na szczęście problem 
został już praktycznie wyeli-
minowany. - Problemy natury 
technicznej były całkowicie nie-
zależne od wydziału, który jest 
jedynie operatorem systemu 
informatycznego. W tej chwili 
CEPIK 2.0 działa już o wiele le-
piej. Można powiedzieć, że na-
prawdę znikoma ilość spraw nie 
jest załatwiana od razu. Zdarza 
się, że musimy zgłaszać jesz-
cze pojedyncze problemy, ale 
są rozwiązywane szybciej niż 
w poprzednich miesiącach. In-
teresanci mogą bez obaw za-
łatwić sprawy związane z reje-
stracją pojazdów - mówi Robert 
Szewczyk, dyrektor Wydziału 
Komunikacji i Transportu Sta-
rostwa Powiatowego w Socha-
czewie, który przy okazji zwra-
ca też uwagę na inny problem 
dotyczący rejestracji nowo na-
bytych aut. - Dość często zdarza 
się, że ktoś, kto sprzedaje auto, 
zapewnia, że wszystkie doku-
menty dotyczące samocho-
du są kompletne, niczego nie 
brakuje i należy tylko zgłosić 
się do wydziału komunikacji, 

gdzie nabyty pojazd zostanie 
bezproblemowo zarejestrowa-
ny. Chciałbym przestrzec przed 
tego typu nieograniczonym za-
ufaniem, które nie jest oparte na 
dokładnej analizie dokumenta-
cji kupowanego auta. Dopiero 
jak nabywca przyjdzie do nas, 
okazuje się, że są braki w tychże 
dokumentach. Pojawia się też 
problem z odzyskaniem bra-
kujących dokumentów. Dlate-
go zwracam się do Państwa o 
szczególną uwagę przy naby-
waniu pojazdów. Jeśli ktoś ku-
puje samochód, jedzie po niego 
często do innego powiatu lub 
województwa, prosimy o kon-
takt z nami osobiście lub tele-
fonicznie. My udzielimy szcze-
gółowych informacji o tym, 
jakie dokumenty będą wyma-
gane, by został on zarejestrowa-
ny. Szczególnie, jeśli kupujemy 
pojazd, który posiada kilka do-
kumentów dotyczących zmia-
ny właściciela - apeluje dyrektor 
Szewczyk.

Warto zatem przed decyzją 
o kupnie pojazdu skonsultować 
się z Wydziałem Komunikacji 
i Transportu Starostwa Powia-
towego w Sochaczewie. Dzięki 
temu łatwiejsza i sprawniejsza 
będzie rejestracja samochodu, 
a co za tym idzie pełniejsza ra-
dość z nowego nabytku. 

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

Wydział Komunikacji 
i Transportu Starostwa Po-
wiatowego w Sochaczewie 
czynny jest w poniedziałki 

w godz. 10.00-17.30, a 
od wtorku do piątku w 

godz. 8.00-15.00. Numer 
telefonu do sekcji rejestra-

cji pojazdów - 46 864 18 
90 do 99.

Starostwo Powiatowe w Socha-
czewie na realizację zadań w ra-
mach Powiatowego Budżetu 
Obywatelskiego na 2019 rok za-
bezpieczyło w swoim budżecie 
kwotę 1 mln złotych. 800 tysię-
cy przeznaczonych zostanie na 
zadania tzw. „twarde”, zaś po-
zostałe 200 tysięcy na realizację 
zadań tzw. „miękkich”. 

I tak, wśród wspomnianych 
zadań „miękkich” znalazły się 
trzy i są to: kino letnie plenero-
we w gminie Nowa Sucha; kurs 
nauki języka angielskiego dla 
mieszkańców; cykl pokazów 
rycerskich pt. „Średniowieczne 
korzenie powiatu sochaczew-
skiego”. Jeśli chodzi o projekty 
„twarde” poddane pod głoso-
wanie zostaną: budowa ścieżki 
rowerowej i chodnika wzdłuż 
fragmentu ulicy Głowackiego w 
Sochaczewie; remont łazienek 
wraz z zakupem nowych urzą-
dzeń sanitarnych w ZSO; zakup 
elektronicznej tablicy wyni-
ków dla KS Promyk Nowa Su-
cha; modernizacja boiska wraz 
z budową bieżni, skoczni w dal 
i rzutni do pchnięcia kulą przy 
ZS RCKU; remont drogi powia-
towej od Starych Bud na odcin-
ku ok. 1,2 km; budowa chod-
nika w Brzozowie Starym od 
kościoła w kierunku Iłowa - ok. 
600 m; przebudowa drogi po-
wiatowej od Ćmiszewa Parcel 
na odcinku ok. 1 km; remont 

parkingów i dróg dojazdowych 
na terenie ZS CKP; przebudo-
wa drogi powiatowej w miejsco-
wości Rokotów na odcinku ok. 
1 km; przebudowa drogi powia-
towej od targowicy w Iłowie do 
końca miejscowości Miękinki; 
przebudowa drogi powiatowej 
w obrębie miejscowości Lasot-
ka o długości ok. 1 km; prze-
budowa części dróg powiato-
wych w obrębie skrzyżowania 
ul. Wyszogrodzkiej i ul. Długiej 
w centrum Rybna; przebudowa 
skrzyżowania dróg w miejsco-
wości Żuków wraz z budową sy-
gnalizacji świetlnej; przebudo-
wa drogi pomiędzy ul. Łowicką 
a obwodnicą Sochaczewa. 

Głosowanie na wyżej wy-
mienione projekty odbędzie 
się w dniach 9-30 września br. 
Zwycięskie zadania realizowa-
ne będą w 2019 roku.

- Cieszy mnie, że udało się 
zrealizować w tej kadencji ini-
cjatywę wprowadzenia Powia-
towego Budżetu Obywatelskie-
go. Zależało mi na włączeniu 

mieszkańców w proces realiza-
cji zadań, które sami zapropo-
nują. Poczynając od aktywnego 
zaangażowania ich w etap opra-
cowania zasad budżetu obywa-
telskiego, poprzez włączenie do 
dyskusji na temat priorytetów 
społeczności lokalnych z per-
spektywy ich wspólnego dobra, 
aż do efektywnego wydawania 
wspólnych środków. Taka ini-
cjatywa daje możliwość wypo-
wiedzenia się, stwarza okazję i 
przestrzeń do współdziałania, 
buduje więzi w lokalnej spo-
łeczności. Mieszkańcy w przy-
padku budżetu obywatelskiego 
mogą zgłaszać swoje własne ini-
cjatywy i propozycje zadań, wy-
artykułować potrzeby - mówi 
Jolanta Gonta, starosta socha-
czewski. Jednocześnie podkre-
śla, że budżet obywatelski jest 
narzędziem, które wspiera bu-
dowanie lokalnego kapitału 
społecznego, ale także poszuki-
wanie innowacji społecznych.  
Dodatkowo budżet obywatelski 
jest znakomitym narzędziem 

edukacji o samorządności, jako 
wspólnoty władz i mieszkań-
ców współdziałających na rzecz 
jej rozwoju. 

Warto tu nadmienić, iż na 
etapie tworzenia regulaminu 
PBO, chcąc włączyć mieszkań-
ców w tę inicjatywę od samego 
początku, starosta odbyła spo-
tkania z mieszkańcami wszyst-
kich gmin powiatu, gdzie za-
chęcała do włączenia się w 
pracę nad tym projektem, ale 
też miała okazję wysłuchać licz-
nych uwag i spostrzeżeń.  

Na stronie internetowej 
Starostwa Powiatowego w So-
chaczewie   (www.powiatso-
chaczew.pl) w zakładce Budżet 
Obywatelski znajduje się peł-
na lista projektów przyjętych 
do glosowania wraz ze wska-
zaniem rodzaju projektu, jego 
opisem i kwotą przeznaczoną 
na jego realizację. Znajduje się 
też lista projektów odrzuconych 
wraz z uzasadnieniem. 

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

Fundacja Ochrony Zabyt-
ków Mazowsza zaprasza do 
oglądania wystawy „Socha-
czew na starych pocztów-
kach” ze zbiorów Andrzeja 
Kornackiego. 

To fragment wyjątkowej ko-
lekcji, którą Andrzej Kor-
nacki z zaangażowaniem 
gromadzi od lat. Są na niej 
zdjęcia miasta z początków 
XX wieku, wojenne wido-
ki Sochaczewa, miejsca, któ-

rych od dawna nie ma, a ślad 
pozostawiony na wysyła-
nych z Sochaczewa kartkach 
pozostał na zawsze. Całość 
wzbogacona została historią 
karty pocztowej od zarania 
do czasów obecnych.

Wystawę można oglą-
dać w gawłowskim pałacu 
od wtorku do piątku w go-
dzinach 9.00-16.00.  Zapra-
szamy, ekspozycja czynna 
będzie do połowy września. 
Wstęp wolny.

Sochaczew na starych 
pocztówkach

CEPiK działa sprawniej Zagłosujmy na projekty 
w ramach PBO
Już od 9 września mieszkańcy powiatu sochaczewskiego będą mogli głosować na 
projekty, które zostały zgłoszone, a następnie przeszły pozytywną weryfi kację 
do Powiatowego Budżetu Obywatelskiego. Poniżej przedstawiamy 17 projektów, 
które poddane zostaną pod głosowanie mieszkańców powiatu i już dziś zachęcamy 
do aktywnego włączenia się w PBO. 

Czym jest patriotyzm? Czym 
jest dla mnie patriotyczna 
postawa? Jakie zachowania 
można nazwać patriotyczny-
mi? Mieszkańcy województwa 
mazowieckiego, którzy uwiecz-
nią odpowiedź na te pytania w 
krótkim fi lmie, mają szansę na 
wygranie atrakcyjnych nagród. 

Mazowiecki Urząd Woje-
wódzki ogłosił kolejny kon-
kurs związany ze 100-leciem 

odzyskania przez Polskę nie-
podległości. W konkursie 
mogą wziąć udział osoby peł-
noletnie i młodzież od 13 roku 
życia (za zgodą opiekunów). 
Zadanie konkursowe pole-
ga na nagraniu krótkiej wy-
powiedzi nawiązującej do ha-
sła konkursu „Moje symbole 

patriotyzmu”. Film powinien 
być zapisany w formacie MP4 
i trwać maksymalnie minutę. 
Prace można przesyłać do 14 
września br. na adres niepodle-
glosc@mazowieckie.pl.

Werdykt i ogłoszenie wy-
ników nastąpi do 20 wrze-
śnia. Na zwycięzców czekają 

atrakcyjne nagrody: sporto-
wa kamera, aparat fotogra-
fi czny oraz tablet. Dodatko-
wo laureaci udzielą wywiadu 
związanego z ich pracą kon-
kursową, który zostanie 
opublikowany na stronie 
Mazowieckiego Urzędu Wo-
jewódzkiego.

Więcej informacji znaleźć 
można na stronie www.mazo-
wieckie.pl. 

opr. (ap)

Konkurs: Moje symbole patriotyzmu
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ZA BARIERĄ PRAWA

Sochaczewscy   policjanci 
zatrzymali 43-letnią oby-
watelkę Anglii, która bę-
dąc w stanie nietrzeźwości 
doprowadziła do kolizji z 
trzema pojazdami.

7 sierpnia kobieta kierują-
ca audi, w godzinach po-
południowych, na ul. Że-
romskiego najechała na 
zaparkowane przy ulicy 
hondę i fi ata, po czym od-
jechała z miejsca zdarzenia. 
Nie był to jednak koniec jej 

wyczynów. Około godziny 
15:30, na stacji paliw przy 
ul. Warszawskiej zderzyła 
się z ciężarówką MAN.

Do tego zdarzenia we-
zwana została policja. Ko-
bieta została rutynowo 
przebadana na zawartość 
alkoholu. Okazało się, że 
ma ponad 2 promile w orga-
nizmie. Obywatelka Zjed-
noczonego Królestwa zo-
stała osadzona w areszcie 
policyjnym i straciła prawo 
jazdy. (seb)

Sebastian Stępień
sebastian.stepien@sochaczew.pl

Na terenie miasta rozlokowa-
nych jest 16 kamer miejskie-
go monitoringu, obsługiwa-
nych całą dobę, przez siedem 
dni w tygodniu. System dzia-
ła od 2008 roku i ulegał przez 
te lata rozbudowie. Do głów-
nych korzyści wynikających z 
wdrożenia sytemu monitorin-
gu wizyjnego należy zaliczyć: 
zapewnienie porządku pu-
blicznego, wzrost poczucia bez-
pieczeństwa   mieszkańców, 
przeciwdziałanie dewastacji i 
uszkodzeń mienia prywatne-
go i miejskiego, działania pre-
wencyjne, kontrolowanie ruchu 
ulicznego, gromadzenie mate-
riałów dowodowych przeciw-
ko sprawcom przestępstw i wy-
kroczeń.

Co prawda nie zapowia-
da się, żeby czwarty rok z rzędu 
liczba interwencji zdecydowa-
nie spadała. Jednak tegorocz-
na ilość nie powinna zbliżyć się 
do wyników sprzed lat, kiedy to 
np. w 2015 roku kamery zareje-
strowały aż 747 incydentów.

Zarejestrowane   w   pierw-
szym półroczu tego roku zda-
rzenia podzielono na kilka 
kategorii. I tak, kamery monito-
ringu zaobserwowały następu-
jące zjawiska: leżący i nietrzeź-
wi w miejscach publicznych 
(50), wykroczenia i kolizje w ru-
chu drogowym (37), spożywa-
nie alkoholu w miejscach pu-
blicznych (20), bójki i pobicia 
(3), niszczenie mienia (8), poża-
ry i podejrzenie ich wystąpienia 
(3), przebywanie  na podzam-
czu poza godzinami zwiedza-
nia (19), załatwianie potrzeb 
fi zjologicznych w miejscu pu-
blicznym (1), inne (17).

Najwięcej niedozwolo-
nych zachowań pracowni-
cy monitoringu zaobser-
wowali w okolicach placu 
Kościuszki oraz w rejonach 
podzamcza i plaży miej-
skiej. Usytuowane tam ka-

mery zanotowały aż 97 z 
ogółu interwencji.

Jak wynika z opubliko-
wanego raportu, mieszkań-
cy nadal chętnie korzystają 
z całodobowego numeru te-
lefonu „dyżurnego miasta” 
- 46 862-36-82. Tą drogą 
zgłosili w minionym półro-
czu 46 interwencji. Najczę-
ściej dotyczyły one awa-
rii oświetlenia ulicznego 
i uszkodzonej nawierzch-
ni dróg i chodników. Jedno 
zgłoszenie dotyczyło ranne-
go dzikiego zwierzęcia, kie-
dy to mieszkańcy zauważy-
li błąkającą się w okolicach 
ul. Chopina poszkodowa-
ną sarnę. Znacznie częściej 
zgłoszenia dotyczyły jednak 
błąkających się bezpańskich 
psów. Tematem interwencji 
bywają też samochody za-
parkowane w niewłaściwy 
sposób lub w niedozwolo-
nych miejscach.

W przypadku każdego 
zgłoszenia podjęte zostały 
działania pracowników mo-
nitoringu, polegające na po-
wiadomieniu służb ratow-
niczo-porządkowych lub 
przekazaniu zgłoszeń do 
odpowiednich wydziałów i 
referatów urzędu miejskie-
go oraz jego jednostek orga-
nizacyjnych.

Pracownicy monitorin-
gu podjęli też w tym roku 
kilka akcji prewencyjnych. 
Dla przypomnienia, że dba-
łość o miejsca zabytkowe i 
właściwe korzystanie z nich 
jest obowiązkiem, powstał 
materiał, który zawierał bie-
żące zdjęcia-przykłady nisz-
czenia obiektu (ruiny zam-
ku i okolice podzamcza). 
Opatrzony odpowiednim 
komentarzem został za-
mieszczony w internecie.  

Z uwagi na liczne skar-
gi wpływające od miesz-
kańców ulicy Moniuszki 
(dojazdowa do plaży miej-
skiej), dotyczące nieprawi-

dłowego pozostawiania tam 
samochodów, a także przy-
padków naruszania ciszy 
nocnej, wraz z funkcjona-
riuszami KPP, pracownicy 
monitoringu   przeprowa-
dzili nocną obserwację tych 
rejonów. Efektem było wy-
stawienie kilkunastu man-
datów.

Kolejna akcja prewen-
cyjna   dotyczyła   bezpie-
czeństwa pieszych, głównie 
w al. 600-lecia na wysoko-
ści targowiska, gdzie każ-
dego dnia setki przechod-
niów naraża swoje życie a 
także stwarza zagrożenie 
dla pozostałych uczestni-

ków ruchu, przekraczając 
jezdnię w miejscach nie-
dozwolonych.   Pracownicy 
monitoringu   wielokrotnie 
raportowali o takich zacho-
waniach policji, jednak kon-
trole mundurowych w tym 
miejscu  nadal nie odniosły 
spodziewanych rezultatów. 
Dlatego, ku przestrodze, po-
wstał artykuł zamieszczony 
na łamach m.in. „Ziemi So-
chaczewskiej”, jak i na stro-
nie internetowej miasta, zi-
lustrowany zdjęciami osób 
starszych, które, ryzyku-
jąc życie, przechodzą przez 
jezdnię w „dogodnych” dla 
siebie miejscach.

8 sierpnia nurkowie od-
naleźli zwłoki 35-letnie-
go sochaczewianina, któ-
ry utopił się w wyrobisku 
żwirowni w miejscowości 
Dąbkowice Górne pod Ło-
wiczem. Policjanci apelują 
o ostrożność i unikanie dzi-
kich kąpielisk. 

Płetwonurkowie, podczas 
akcji poszukiwawczej, od-
naleźli topielca  na głęboko-
ści około 3 m. Ciało znajdo-
wało się niedaleko brzegu, 
ale w głębokiej wodzie, z 
której słyną tamtejsze żwi-
rownie. Mężczyzna zagi-
nął około 1,5 godziny wcze-
śniej. Lekarz przybyły na 
miejsce wypadku stwierdził 
zgon. Mężczyzna był miesz-
kańcem okolic Sochaczewa i 
miał 35 lat. Wiadomo już, że 
nie był pod wpływem alko-
holu. Trwa ustalanie przy-
czyn zdarzenia.

Kilka dni wcześniej, 
dzień po dniu, dwóch męż-
czyzn utonęło w jeziorze Bia-
łym, które często na miejsce 
weekendowego wypoczynku 
wybierają sochaczewianie. 
Tegoroczne statystyki są tra-
giczne. W lipcu tego roku w 
kraju utonęło 75 osób, pod-
czas pierwszych dni sierpnia 
już ponad 50.

Policjanci przestrzega-
ją: mimo iż pogoda skłania 
do wypoczynku nad wodą, 
należy pamiętać o zacho-
waniu ostrożności przy wy-
borze miejsca, gdzie planu-
jemy się kąpać. Na terenie 
powiatu sochaczewskiego 
dostępne są dwa kąpieliska, 
gdzie kąpiel jest dozwolona i 
przede wszystkim bezpiecz-
na. Jednym z takich miejsc 

jest basen „Orka” a na miło-
śników wypoczynku na po-
wietrzu czeka plaża miejska 
przy ul. Moniuszki, gdzie w 
godzinach od 10.00 do 18.00 
ratownik czuwa nad bez-
pieczeństwem kąpiących 
się osób. Co ważne, należy 
zwracać uwagę na kolor fl a-
gi informującej, czy kąpiel 
w danym momencie jest do-
zwolona i bezwzględnie słu-
chać ratownika.

Sochaczewscy funkcjo-
nariusze codziennie kontro-
lują rejony rzek na terenie 
powiatu, zalewy, wyrobiska 
i inne akweny wodne, gdzie 
można spotkać kąpiące się 
osoby. 

- Pamiętajmy, że miej-
sca, które nie są objęte nad-
zorem i kontrolą, mogą być 
śmiertelną pułapką. Dna 
takich zbiorników stale się 
zmieniają i trzeba zdać so-
bie sprawę z tego, że w  jed-
nej chwili można się znaleźć 
pod powierzchnią wody - 
mówią mundurowi.

Zostało nam jeszcze bli-
sko trzy tygodnie wakacji, 
końca upałów także nie wi-
dać, zróbmy więc wszyst-
ko, aby szczęśliwie wrócić z 
urlopu czy jednodniowego 
wypadu nad wodę. (ap)

Miejski monitoring dba 
o bezpieczeństwo
Referat Zarządzania Kryzysowego i Obrony Cywilnej w Urzędzie Miejskim 
przedstawił raport z pracy monitoringu wizyjnego za pierwsze półrocze 2018 
roku. Operatorzy monitoringu zarejestrowali i zgłosili w tym czasie dyżurnym 
policji 158 zdarzeń, podczas gdy w całym 2017 przypadków takich było 184.

Dzięki monitoringowi takie zachowania kończą się 

interwencją policji

Obywatelka Anglii 
na podwójnym gazie

Kolejne ofi ary wody
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Wcześniej w kramnicach wy-
kład o udziale sochaczewian i 
oddziału AK „Skowronek” w 
powstaniu warszawskim wy-
głosił kustosz Muzeum Zie-
mi Sochaczewskiej i Pola Bitwy 
nad Bzurą Jakub Wojewoda, 
przypominając sylwetki majora 
Władysława Starzyka ps. Kor-
win oraz kapitana Wilhelma 
Kosińskiego ps. Mścisław.

Przedstawiciele władz mia-
sta i powiatu wraz z posłem 
Maciejem Małeckim, dowód-
cami garnizonu i członkami 
grupy rekonstrukcyjnej złoży-
li kwiaty na cmentarzu wojen-
nym w Trojanowie, a  punk-
tualnie o godz. 17 zabrzmiały 
syreny przypominające o roz-
poczęciu powstania. 

Uroczystość na placu Ko-
ściuszki, z udziałem pocztów 
sztandarowych, kompanii ho-
norowej garnizonu Sochaczew, 
harcerzy, służb mundurowych 
poprowadził dyrektor muzeum 
Paweł Rozdżestwieński. Przypo-
mniał, jak wielkim zrywem wol-
nościowym było powstanie, ilu 
żołnierzy AK oraz innych jed-
nostek spośród czterystutysięcz-
nej armii podziemnej stanęło 
do walki z Niemcami, ale też jak 
wielką ofi arą zostało okupione. 

Zarówno poseł Maciej 
Małecki, jak i burmistrz Piotr 
Osiecki w swoich wystąpieniach 
mówili o młodych ludziach, 
którzy 1 sierpnia ruszyli na ulice 
i barykady Warszawy, i o tym, 
ilu z nich nie wróciło.

Hołd powstańcom oddali 
także kibice Legii, którzy od 10 lat 
uczestniczą w obchodach. Z kolei 
muzeum i grupa rekonstrukto-
rów zaprezentowała epizod wy-
marszu sochaczewskiego oddzia-
łu na pomoc stolicy. 

Jak mówił w swoim wy-
stąpieniu Jakub Wojewoda, w 
sierpniu 1944 r. dołączyli oni do 
Zgrupowania Kampinos, któ-
re w miejscowości Wiersze na 
terenie puszczy zorganizowa-
ło bazę wypadową. Najwięk-
szą akcją AK z naszego tere-
nu była próba zdobycia dworca 
Gdańskiego. Podczas niej zgi-
nęło ok. 300 partyzantów. Wo-
bec zbliżającej się klęski powsta-
nia warszawskiego i niemieckiej 
operacji „Spadająca gwiazda”, 
mającej na celu ostateczne roz-
bicie polskich oddziałów na te-
renie puszczy, sochaczewski od-
dział przeszedł do konspiracji. 

Uroczystość zakończył apel 
pamięci i salwa honorowa oraz 
krótki występ orkiestry woj-
skowej z Siedlec, która przypo-
mniała najbardziej znane utwo-
ry powstańczej Warszawy.

Wystąpienie burmistrza Piotra Osieckiego
Spotykamy się w tę niezwykłą rocznicę, aby uczcić pamięć tych, którzy nie patrząc na kalkula-
cje polityczne, militarne, postanowili walczyć o wolność swojej stolicy. Żegnali się z rodzinami, 
tak jak 22-letni poeta-powstaniec Józef Andrzej Szczepański ps. Ziutek, mówiąc „Dziś idę 
walczyć, Mamo!/może nie wrócę więcej”.
W podobny sposób żegnali się mieszkańcy ziemi sochaczewskiej wyruszający na pomoc 
walczącej Warszawie i współtworzący Zgrupowanie Kampinos. Dla wielu z nich te słowa 
pożegnania były, niestety, prorocze. Ginęli w nierównej walce na powstańczych barykadach, 
byli mordowani przez Niemców w szpitalach polowych, albo zupełnie bezbronni umierali na 
ulicach. Oni nie myśleli o tym, czy im się to opłaca, nie oczekiwali nagród i wyróżnień, po 
prostu chcieli wolnej Polski. Na ołtarzu tej walki o wolność złożyli wszystko co mieli najcenniej-
szego - marzenia, ideały, ale przede wszystkim ofi arowali ojczyźnie swoje życie.
Teraz, po 74 latach nie wystarczy o nich pamiętać przy okazji patriotyczno-historycznego 
spotkania. Potrzebna jest głęboka refl eksja, bo oni powinni zostać naszymi autorytetami, ich 
powinniśmy wynosić na pomniki. Ale żeby się tak stało, musimy zadać sobie pytanie - co my 
robimy dla naszej ojczyzny? Czy jesteśmy gotowi, tak jak Ziutek, powiedzieć: „Ja w Polskę, 
Mamo, tak wierzę...”
Cześć i chwała polskim bohaterom!

Wystąpienie posła Macieja Małeckiego
Oddajem dzisiaj hołd bohaterom powstania warszawskiego, chłopcom i dziewczętom z Armii Krajowej, 
Narodowych Sił Zbrojnych, którzy 74 lata temu stanęli do walki o wolną Warszawę. Byli przykładem 
męstwa i miłości ojczyzny. Jesteśmy dumni, że wśród powstańców byli członkowie Armii Krajowej 
obwodu „Skowronek”. To oni w tamtych dniach zapisali piękną kartę w historii naszego miasta. 
Powstanie warszawskie było ukoronowaniem pięcioletniej walki z Niemcami. Na ziemi sochaczewskiej 
walka ta rozpoczęła się już we wrześniu 1939 r. Ale powstanie warszawskie to także historia męczeń-
stwa ludności cywilnej. Z jednej strony było to niezwykłe bohaterstwo Polaków, z drugiej niespotykane 
bestialstwo okupantów. Tylko w pierwszych dniach sierpnia, i tylko na Woli, Niemcy wymordowali 60 tys. 
warszawiaków. (...) 
Przez lata nie wolno było mówić o powstaniu i jego uczestnikach. Zmienił to śp. prof. Lech Kaczyński podczas 
pełnienia funkcji prezydenta Warszawy. Nie tylko podjął on decyzję o budowie Muzeum Powstania Warszaw-
skiego, ale także sporządził raport mówiący o stratach materialnych wyrządzonych przez Niemców naszej 
stolicy. Pada w nim kwota 45 miliardów dolarów. Warszawa nigdy nie otrzymała żadnego zadośćuczynienia.
Na szczęście teraz możemy czcić pamięć powstańców, a rząd wspólnie ze Światowym Związ-
kiem Żołnierzy Armii Krajowej przygotowuje zmiany w prawie, tak aby dokonać spisu wszyst-
kich grobów żołnierzy AK oraz podziemia niepodległościowego i objąć je opieką państwa. (...)
Cześć i chwała bohaterom powstania warszawskiego!

Godzina „W” w Sochaczewie
Tegoroczny 1 sierpnia był tak samo upalny jak 74 lata 
temu. Mimo to nie zabrakło mieszkańców, którzy stawili 
się na placu Kościuszki, aby uczcić Godzinę „W”. 

10
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Sochaczewski batalion AK 
pod dowództwem mjr. Wła-

dysława Starzyka ps. Korwin, 
składający się m.in. z sochacze-
wian, iłowiaków, mieszkań-
ców dzisiejszej gminy Brochów, 
Młodzieszyn, Nowa Sucha, Te-
resin, po rozpoczęciu powstania 
warszawskiego, w pierwszych 
dniach sierpnia, wymaszerował 
z ziemi sochaczewskiej i dotarł 
na teren Puszczy Kampinoskiej. 

W sierpniu i wrześniu od-
dział „Korwina”, liczący 481 
żołnierzy, wziął udział w dzia-
łaniach Grupy AK Kampinos, 
nad którymi początkowo do-
wództwo KG AK powierzyła 
kpt. Józefowi Krzyczkowskiemu 
ps. „Szymon”. Zachodnia część 
puszczy należała do obwodu 
„Skowronek”, stąd też w zgru-
powaniu znaleźli się żołnierze z 
batalionu sochaczewskiego.

Zgrupowanie Kampinos, 
liczące blisko 3000 żołnierzy, 
przez cały okres powstania war-
szawskiego prowadziło walki z 
Niemcami na terenie puszczy. 
Oddziały kampinoskie kilka-
krotnie próbowały połączyć się 
z powstańcami w stolicy, zaś 
po nieudanych, krwawych ata-
kach na Dworzec Gdański pro-
wadziły działania odciążające, 
zaopatrując jednocześnie po-
wstanie w broń i amunicję. 

Ogromnej wiedzy na ten 
temat dostarcza książka 

Henryka Zaczkowskiego oraz 
Stanisława Janickiego „Armia 
Krajowa na Ziemi Sochaczew-
skiej”, Sochaczew 1991.

„Trzy grupy „Skowron-
ka” miały swoją koncentrację w 
różnych miejscowościach. Od-
dział pod dowództwem kpt. 
Wilhelma Kosińskiego - „Mści-
sława” wyruszył z miejscowości 
Dachowa na zachodniej stronie 
Bzury. Koncentrację wyzna-
czono na 5 sierpnia. Przybyło 
około 60 ludzi z różnych stron, 
jak: Mistrzewice, Młodzieszyn, 
Chodaków i Sochaczew.

Po sformowaniu się oddział 
pomaszerował przez Ruszki, 
Młodzieszyn. Po przejściu gra-
nicy pomiędzy Generalną Gu-

bernią i Rzeszą dołączyły do od-
działu dwa plutony z obwodu 
„Skowronek” dowodzone przez 
ppor. Tadeusza Dudzińskiego 
„Zawieję” oraz ppor. Jana Gro-
neckiego - „Nawrota”. Oddział 
„Nawrota” zebrał się na koncen-
trację w Brochowie, gdzie przy-
było około 60 ludzi i pomasze-
rował w kierunku Wyszogrodu, 
dołączając do kpt. „Mścisława” 
koło wsi Przęsławice. Ppor. „Za-
wieja” przebył trasę marszu, po-
ruszając się po terenach przyłą-
czonych do Rzeszy.

Grupa przyprowadzona 
przez kpt. „Mścisława” spod 
Sochaczewa była nieźle uzbro-
jona. Obok broni indywidu-
alnej, przyniesionej przez po-
szczególnych żołnierzy, oddział 
został wyposażony w broń po-
chodzącą ze zrzutów, w tym 
8 pistoletów maszynowych 
„Sten” 2, karabiny maszynowe 
typu „Bren”, 1 rusznicę ppanc. 
„Piat” z odpowiednią ilością na-
bojów i pocisków. (...)

Po połączeniu się grup od-
dział kpt. „Mścisława” miał łącz-
nie około 150 ludzi. Uzupełniw-
szy zapasy żywności i paszy dla 
koni, oddział skierował się na 
Wyszogród, zamierzając prze-
prawić się mostem na Bzurze.

Ponieważ most na Bzurze 
był strzeżony, zaszła koniecz-
ność sforsowania rzeki wpław. 
(...) Przeprawa była ubezpiecza-
na od strony mostu koło Wy-
szogrodu, skąd mogło zagrażać 
największe niebezpieczeństwo. 
Poza tym przed rozpoczęciem 
przeprawy dowódca wysłał na 
drugi brzeg patrol rozpoznaw-
czy pod dowództwem ppor. 
„Zawiei” w celu spenetrowa-
nia okolicy. Patrol stwierdził, że 
most jest strzeżony przez Niem-
ców, wywiązała się strzelanina i 
wkrótce patrol wrócił.

Zgodnie z przyjętym pla-
nem dalszego marszu ruszono 
z Przęsławic przez wsie Łasice, 
Hilarów, Myszory i 7 sierpnia 
osiągnięto wieś Famułki Kró-
lewskie na skraju Puszczy Kam-
pinoskiej. W dniu 9 sierpnia, po 
ominięciu Kampinosu i połą-

czeniu się oddziału kpt. „Mści-
sława” z oddziałem mjr. Wła-
dysława Starzyka „Korwina”, 
pomaszerowano w kierunku 
Zamczyska. W międzyczasie 
wzięto do niewoli dwóch Niem-
ców. W dniu 11 sierpnia osią-
gnięto wieś Wiersze (...)”. 

Dalszy przemarsz oddziału 
do puszczy tak wspomina 

kpt. „Mścisław”:
„Dokonawszy przeprawy, 

sformowałem na nowo oddział 
i marszem ubezpieczonym po-
dążyłem do puszczy. Przed 
nami stała wolna droga w głąb 
puszczy. Marsz odbywał się nie-
mal w romantycznej scenerii. 
Noc była piękna, księżycowa, 
nad czarną połyskującą wodą 
sine, rozświetlone poświatą 
księżyca opary. Niebo gwieź-
dziste, tu i ówdzie mknęła po 
nim chmura, księżyc w pełni. 
Las szumiał. Na wzniesieniach, 
to opadających, to wspinających 
się w górę, sylwetki  żołnierzy z 
ubezpieczeń bocznych. Pod sto-
pami szelest liści i zapachy je-
sieni. O świcie,  pięknym, sło-
necznym, orzeźwiającym rosą 
dotarliśmy do pierwszej osady.

Opaski biało-czerwone na 
rekach żołnierzy. Ludność wsi 
wyległa z chat, witając nas ra-
dośnie aż do łez. Poczuliśmy 
wszyscy, że jesteśmy wolni. To 
uczucie  rozpierało nas ogrom-

ną radością. I tak już było do 
końca naszego pobytu w pusz-
czy. Tam była cząstka Ojczy-
zny wolnej, swobodnej. Obszar 
puszczy zajmowany przez na-
sze wojska, to była rzeczywiście 
Wolna Rzeczpospolita Polska”.

11 sierpnia w Truskawcu 
nastąpiło spotkanie z wszystki-
mi oddziałami.

Obszar działania grupy AK 
„Kampinos” stał się bazą 

zaopatrzenia i uzupełnień wal-
czącej Warszawy. Oddziały gru-
py „Kampinos” dwukrotnie bra-
ły udział w atakach na lotnisko 
bielańskie i Dworzec Gdański. 
Tu przyjmowano zrzuty broni 
oraz mobilizowano i uzbrajano 
nowe oddziały. Przeprowadza-
ne akcje-wypady na oddziały hi-
tlerowskie mocno paraliżowały 
wroga w jego dążeniach do stłu-
mienia powstania. 

Po nieudanych krwawych 
natarciach na Dworzec Gdań-
ski część oddziałów, wraz z 
ówczesnym dowódcą Zgru-
powania Kampinos majo-
rem  Alfonsem Kotowskim ps. 
„Okoń”, wróciła do puszczy, po-
zostawiając powstańcom Żo-
liborza broń i amunicję. Wielu 
jednak pozostało w  Warszawie 
i walczyło do końca powstania 
w różnych oddziałach na Żoli-
borzu, Starówce, Mokotowie i  
Czerniakowie.

Na Żoliborzu przez kil-
ka dni istniało składające się 
z  partyzantów grupy Kampi-
nos, samodzielne zgrupowa-
nie „Żaba”, pod dowództwem 
por. Witolda Pełczyńskiego 
„Dźwiga”, które jednak po paru 
dniach zostało włączone do 
Zgrupowania „Żaglowiec”.

Partyzanci grupy Kampi-
nos między innymi broni-

li wraz z  powstańcami jednego 
z głównych bastionów obron-
nych Żoliborza, gmachu gim-
nazjum im. księcia Poniatow-
skiego, tzw. „Poniatówki”, gdzie 
walczono krwawo aż do kapitu-
lacji Żoliborza.

„Chłopcy z lasu”, w więk-
szości kompletnie umunduro-
wani według przedwojennych 
regulaminów i dobrze uzbro-
jeni, byli przez warszawiaków 
przyjęci z radością i nadzieją.

„Dowództwo Zgrupowa-
nia „Kampinos” przewidywało 
wcześniej, że zbliża się chwila ge-
neralnego natarcia niemieckiego 
na Puszczę Kampinoską. Ów-
czesny dowódca zgrupowania 
mjr „Okoń” zarządził odprawę 
dowódców i podał do wiadomo-
ści, że w nocy z 27 na 28 wrze-
śnia nastąpi szybkie wycofanie 
się Zgrupowania Kampinos do 
(...) Puszczy Mariańskiej, aby w 
następnym okresie przedostać 
się do Gór Świętokrzyskich.  (...)

Grupa sochaczewska z ma-
jorem „Korwinem” na czele 
opowiedziała się zdecydowanie 
za demobilizacją żołnierzy i po-
nownym przejściem do konspi-
racji. Podobne stanowisko zajęli 
jeszcze inni dowódcy.  

Major „Korwin” zebrał cały 
swój batalion i oznajmił po-
wstańcom, że  Zgrupowanie 
„Kampinos” zakończyło boje w 
tym rejonie, uchylając się przed 
śmiertelnymi ciosami przewa-
żających sił wroga. (...)

Oddział majora „Korwina” 
podzielono na dwie grupy: jed-
na pod jego dowództwem uda-
ła się w kierunku Sochaczewa 
przez Krzywą Górę, Famułki, 
Tułowice. (...) Drugą grupą do-
wodził ppor. „Mazur”, udała się 
ona na południe przez Kampi-
nos i Szymanów.

Jakub Wojewoda
kustosz Muzeum  Ziemi 

Sochaczewskiej i Pola Bitwy 
nad Bzurą

Źródła:
 http://www.ibprs.pl/ak_obro-

za_kampinos/44.html
Zaczkowski H., Janicki S., Armia 

Krajowa na Ziemi Sochaczewskiej\ 
Sochaczew 1991.

Foto ArtMagazine - Stowa-
rzyszenie Muzealna Grupa 

Historyczna im.II/18 pp 
podczas sesji fotograficznej 
„Dworzec Gdański 1944 r.”. 

Sesję wykonano w starej 
cegielni 

Na pomoc walczącej Warszawie
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15 sierpnia
 10.00 - Otwarty Turniej Piłki Nożnej 
na boisku w Karwowie (MOSiR)
 15.00-18.00 - Piknik z okazji Święta 
Wojska Polskiego
Organizatorami wydarzenia są 
Sochaczewskie Centrum Kultury oraz 3. 
Warszawska Brygada Rakietowa Obrony 
Powietrznej. W programie: koncert pieśni 
wojskowych i patriotycznych w wykona-
niu Kapucyńskiego Chóry Kameralnego 
z Warszawy, pokaz sprzętu wojskowego, 
stoisko promocyjne JW 1560, quiz 
tematyczny dla dzieci i młodzieży, kącik 
z wojskowymi kolorowankami oraz inne 
atrakcje dla najmłodszych, prezentacja 
fotografi i „Historia Wojska Polskiego na 
przestrzeni wieku” (Leszek Głowacki), 
stoiska z militariami, wojskowa grochów-
ka (SCK ul. 15 Sierpnia 83)

16 sierpnia
 19.00 - 20.00 zumba na wzgórzu 
zamkowym
Dzięki współpracy ratusza z Ewą 
Osińską sochaczewianie mają okazję 
do darmowych spotkań z instruktorem 
zumby. Każdego, kto chce poćwiczyć 

w otoczeniu historycznych murów 
zapraszamy na IV edycję Zumby Fitness 
na wzgórzu zamkowym. O nagłośnienie 
zadba Dj Slave. Odbędzie się także 
zbiórka pieniędzy na leczenie Pawła 
Piątka. 
 21.00 - fi lm „Kontrola absolutna”
Podczas czwartego i ostatniego w tym 
sezonie seansu Sochaczewskiego Kina 
Letniego zobaczymy kryminał w reżyserii 
Johna Moora „Kontrola Absolutna” z 
udziałem Pierca Brosnana. Projekcja 
odbędzie się na plaży miejskiej. Wstęp 
jest bezpłatny. 

18 sierpnia
 9.00 - XIX Rodzinny Rajd Rowerowy 
im. Tadeusza Krawczyka po Ziemi 
Sochaczewskiej (więcej strona 21)
 16:30-21:30 - Zawisza Czarny nad Bzurą
Stowarzyszenie „Nasz Zamek” zaprasza 
na ósmą edycję historycznego pikniku 
rodzinnego Zawisza Czarny Nad Bzurą - 
Sochaczewskie Spotkania z Historią, który 
odbędzie się na wzgórzu zamkowym.
PROGRAM
16.45 - Uroczyste powitanie Zawiszy 
Czarnego na zamku przez księcia 
Siemowita IV

Sochaczewski ratusz wspólnie z jednostkami kultury, sportu i organizacjami pozarządowymi przygotował kilkadziesiąt imprez - 
pikników rodzinnych, turniejów sportowych, koncertów, zajęć w bibliotekach. Na plaży działa kino plenerowe, obok kąpielisko 
z ratownikami WOPR, można popływać kajakiem, co niedzielę zwiedzać zamek z przewodnikiem czy przejechać się wieczorem 
na rolkach ulicami Sochaczewa. Dzisiaj prezentujemy propozycje na ostatnie tygodnie wakacji. Wykorzystajmy je dobrze.

Plaża, kajaki
Wyznaczone są strefy dla dzieci i dorosłych, nad bezpieczeństwem czuwają ratownicy WOPR. 

Kąpielisko zaprasza przez cały tydzień w godz. 10.00-18.00. Tuż obok plaży od kilku tygodni 
działa wypożyczalnia kajaków. Czynna jest od poniedziałku do piątku w godz. 14.00-20.00, 

a w soboty i niedziele od 13.00 do 20.00 (ostatnie wypożyczenie o 19.00). 

Tańsze bilety na basen
Jak co roku w wakacje pływalnia Orka zachęca do kąpieli niższymi cenami. Ucznio-
wie oraz studenci za godzinę pływania płacą 1,80 zł. Promocyjna cena obowiązuje 

od poniedziałku do piątku między  6.45 a 9.00. Uwaga - w kasie trzeba pokazać 
ważną legitymację. 
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17.15 - 19.30 - Turniej rycerski na dworze 
Siemowita IV na cześć czcigodnego 
Zawiszy
20.00 - Wypowiedzenie wojny Zakonowi 
Krzyżackiemu przez Zawiszę Czarnego 
na placu Kościuszki
20.15 - 20.30 - Średniowieczna parada 
kuglarska na zamek
20.30 - Grupowa potyczka rycerska 
w blasku pochodni
20.40 - 21.30 - Ognisko z kiełbaskami 
i opowieści zamkowe
Dodatkowo w programie: pokazy 
rzemieślnicze, opowieści o uzbrojeniu i 
zwyczajach w średniowieczu, warsztaty 
łucznicze, przejażdżki konne, mobilna 
gra dla najmłodszych z nagrodami „Szlak 
Rycerski - Śladami Młodego Zawiszy”, 
gry i zabawy plebejskie w zamkowej fosie, 
stoisko Stowarzyszenia „Nasz Zamek” z 
materiałami promocyjnymi oraz możliwo-
ścią wybicia pamiątkowej monety.

19 sierpnia
 9.00 - III runda Grand Prix Open w 
Siatkówce Plażowej (plaża miejska)
 19.00 - I Sochaczewski Festiwal 
Jazzowy (plac Kościuszki). Koncert 
grupy Blues Fellows.
Blues Fellows Swingin’ Band to warszaw-
ski zespół muzyczny wykonujący jazz 
tradycyjny.  Jego aktualny skład to: Ewa 
Konarzewska - wokal, Wojciech Milewski 
- trąbka, Ireneusz Kozłowski - kontrabas, 
Marek Kucharski - saksofon, Bogdan 
Ignatowski - banjo, gitara, Jerzy Więckow-
ski - perkusja. (więcej strona 15)

22 sierpnia
 17.00-19.00 - Rozegramy całe 
miasto! Stowarzyszenie Planszówki w 
Sochaczewie zaprasza do wspólnej gry 
(kramnice miejskie, ul. 1 Maja 21)

23 sierpnia
 19.00 - 20.00 Zumba na wzgórzu 
zamkowym 

24/25 sierpnia
 Noc Poezji i Muzyki „Wierszotorów-
ka” (organizator: stowarzyszenie „Atut”) 
(więcej str 15)

25 sierpnia
 9.00 - Turniej Siatkówki Plażowej na 

boiskach MOSiR przy ul. Chopina 101
 16.30 - Festyn na pożegnanie 
wakacji - MOSiR 
 18.00 - Salonik Muzyczno-Literacki 
„Droga do wolności - droga Solidar-
ności”
Program poetycko-muzyczny Mateusza 
Nagórskiego - wokalisty, gitarzysty i 
kompozytora. W jego repertuarze znajdują 
się kompozycje Jacka Kaczmarskiego, 
Przemysława Gintrowskiego, Stanisława 
Soyki. Wstęp wolny. (SCK ul. 15 Sierpnia 83)

26 sierpnia
 Święto Bzury - całodniowa impreza 
nad rzeką z bogatym programem 
sportowym i rozrywkowym.
O godz. 7.30 rozpoczną się Spinningowe 
Zawody Wędkarskie, a ofi cjalne otwarcie 
Święta Bzury zaplanowano na godz. 14.00

 Finałowy Turniej Grand Prix Open 
Siatkówki Plażowej (plaża miejska)

29 sierpnia
 17.00-19.00 - Rozegramy całe 
miasto! Stowarzyszenie Planszówki w 
Sochaczewie zaprasza do wspólnej gry 
(kramnice miejskie, ul. 1 Maja 21)
 20.00 - III Sochaczewski Night 
Skating (KM „Aktywni” Sochaczew)

Pierwsza ZUMBA na zamku
Za nami pierwsze tego lata zajęcia zumba 
fi tness, poprowadzone przez Ewę Osińską. 

Oprawą muzyczną zajął się dj Slave. 
W ich trakcie prowadzona była zbiórka na 
leczenie Pawła Piątka, sochaczewianina 

walczącego z nowotworem.  

Ta forma aktywności,  zainspirowana 
połączeniem elementów tańców 

latynoamerykańskich oraz elementów 
fi tness, cieszy się wśród mieszkańców 
niesłabnącą popularnością, czego do-
wodzi liczba ćwiczących na zamkowym 
wzgórzu. Zumbowiczek i zumbowiczów 
nie odstraszył upał - było jak co roku: 

energetycznie i bardzo pozytywnie. 
Na zajęciach pojawiają się za każdym 

razem osoby, które pierwszy raz próbu-
ją ćwiczeń. Zachęcamy wszystkich, 

którzy chcą zacząć żyć aktywniej, aby  
skorzystali z tej formy, bo może zumba 

jest właśnie dla nich? Poćwiczyć 
będzie można jeszcze 16 i 23 sierpnia. 
Przypominamy, że udział w zumbie jest 

bezpłatny, a treningi zaczynają się o 
godz. 19:00. (ap)

Role przewodników pełnią 
pracownicy Muzeum Zie-
mi Sochaczewskiej i Pola Bi-
twy nad Bzurą - Michał Gór-
ny i Mateusz Samborski. Do 
tej pory z letniej oferty miasta 
skorzystało około 400 osób. 

- Co ciekawe najczęściej pada-
ją pytania o renowację ruin zam-
ku, która zakończyła się w 2013 
roku. Ludzie są także zaintereso-
wanie badaniami archeologicz-
nymi, które tu się odbyły. Często 
też pojawiają się pytania typu: jak 
wysokie były mury zamkowe? Ile 
było wież? Kto i kiedy tu obozo-
wał? - mówi Michał Górny.

W wybrane niedziele odby-
wają się też dodatkowe atrakcje.

- Staraliśmy się, aby pokazy 
różniły się między sobą. Za każ-
dym razem zapraszamy inną 
grupę rekonstrukcyjną - ko-
mentuje Michał Górny.  

W niedzielę 12 sierpnia było 
to Bractwo Rycerskie „Złoty 
Krzyż” ze Zduńskiej Woli. Rekon-
struktorzy prezentowali zwiedza-
jącym średniowieczne uzbrojenie: 
miecze, łuki, pokazywali jak cięż-
ka jest zbroja rycerska. 

Wcześniej, podczas pierw-
szego pokazu, było głośno, a to 
za sprawa artylerii. Ze wzgórza 
zamkowego strzelono z armat, 
hakownicy, moździerza. Ha-
łasu narobili członkowie gru-

py rekonstrukcyjnej Łuczników 
Św. Jerzego z Poddębic. Podczas 
drugiej odsłony było już bardziej 
pokojowo. Rekonstruktorzy z 
Bractwa Rycerskiego Ziemi Łę-
czyckiej „Signum Temporis” za-
prezentowali średniowieczną 
kuchnię. Można było zjeść pod-
płomyka, a wcześniej... samemu 
go upiec. Były także gry średnio-
wieczne, dla panów rozegrano 
konkurencję sprawnościową w 
postaci rzutu włócznią. 

- Ostatnia odsłona poka-
zów na wzgórzu zamkowym 
odbędzie się 19 sierpnia. Tym 
razem będzie bardziej nauko-
wo niż militarnie. Do Sochacze-
wa przyjedzie grupa pasjonatów 
średniowiecza z Płocka. Zapre-
zentują oni m.in. różnego ro-
dzaju kramy rzemieślnicze, bę-
dzie np. specjalne stanowisko do 
produkcji papieru - zapowiada 
Michał Górny. 

Akcji „Przewodnik na zam-
ku” towarzyszy cykl plenero-
wych wystaw „Okno Sztuki”, 
organizowanych przez Marci-
na Hugo-Badera. W trzeciej od-
słonie, 12 sierpnia, swoje prace 
zaprezentowali: Aneta Kusiak 
(ceramika), Marta Goszcz (gra-
fi ka). Rzeźby i obrazy, w tym 
autoportret, wystawił lokalny 
artysta Bartłomiej Kurzeja. Sły-
nący z cyklów obrazów Stani-

sław Werle tym razem poka-
zał na płótnach tańczące duety 
(przed miesiącem były lampar-
ty). We wcześniejszych odsło-
nach „Okna Sztuki” można 
było zobaczyć też prace Barbary 
Derdy (obrazy traw) oraz rzeźby 
i obrazy Marcina Hugo-Badera. 
Finał „Okna Sztuki” odbędzie 
się 19 sierpnia.

Dodatkowo, punktualnie 
o 16.00 ze wzgórza zamkowe-
go w każdą niedzielę mieszkań-
cy mogą usłyszeć wykonany na 
żywo, na cztery strony świata, 
hejnał Sochaczewa.

- Myślę, że projekt „Prze-
wodnik na zamku” sprawdza 
się w obecnej formule. Historia 
miasta, historia zamku, różnego 
rodzaju animacje dla dzieci są 
okazją do przekazywania wie-
dzy w atrakcyjny sposób. Cie-
szy mnie też połączenie historii 
ze sztuką, co bardzo ożywia to 
miejsce i nadaje mu szczególny 
charakter. Trzecim elementem 
jest wykonywany w niedziele o 
16.00 ze wzgórza zamkowego 
hejnał Sochaczewa. Obserwuję 
zaciekawienie ludzi, jak reagują, 
jak słuchają, jak przychodzą zo-
baczyć wykonanie hejnału przez 
trębacza - komentuje naczelnik 
Wydziału Kultury, Turystyki i 
Promocji Miasta, Joanna Nie-
wiadomska-Kocik.

Hejnał miasta słyszymy naj-
częściej w wykonaniu Krzyszto-
fa Orlińskiego, świetnego muzy-
ka, który z tego utworu uczynił 
piękny symbol Sochaczewa. A 
połączenie na wzgórzu zamko-
wym wszystkich wspomnia-
nych elementów sprawia, że 
mieszkańcy mogą ciekawie spę-
dzić niedzielne popołudnie.

Maciej Frankowski

Lato na zamku
W każdą niedzielę tego lata, w godzinach 15.00-18.00 na mieszkańców 
i turystów czeka „Przewodnik na zamku”. Zainteresowani mogą się dowiedzieć 
ciekawostek z historii najstarszego sochaczewskiego zabytku. Dodatkowo w 
wybrane niedziele odbywają się pokazy grup rekonstrukcyjnych pozwalające 
zwiedzającym zakosztować klimatu późnego średniowiecza. 
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Pytaliśmy uczestników, co ich 
skłoniło, aby w trzydziestostop-
niowy upał podjąć taki wysiłek 
fi zyczny. Trzy koleżanki - pa-
nie Edyta, Hanna i Bożena to 
stałe uczestniczki rajdów rowe-
rowych. Mówią nam, że bio-
rą w nich udział od 2008 r. Re-
kreacyjnie chodzą też z kijkami. 
Brały udział w ubiegłorocznym 
Marszu Nordic Walking do Że-
lazowej Woli, bardzo im się po-
dobało, dlatego nie mogło ich 
zabraknąć także teraz. 

- Aktywność fi zyczna 
jest bardzo ważna, ale same-
mu trudno się zmobilizować - 
mówi pani Edyta. - Warto więc 
korzystać z imprez organizo-
wanych w mieście, bo w gru-
pie zawsze raźniej. Jeśli o mnie 
chodzi, to takie marsze powin-
ny być dwa razy w roku. Zdarza 
się, że z koleżankami pokonu-
jemy zimą kilkanaście kilome-
trów - dodaje.

Trasa marszu wiodła ulica-
mi Staszica, Trojanowską, Łą-
kową, Młynarską, Grunwaldz-
ką na stadion Bzury, a następnie 
pasażem Duplickiego, Choda-
kowską przez most w Choda-
kowie do ul. Gawłowskiej. Tam 
uczestnicy weszli na kładkę, do-
tarli nią do ul. Staszica i na plac 
Kościuszki.

Grupa wyróżniała się ko-
lorowymi koszulkami i czap-
kami, a organizatorzy zadbali 
o to, aby każdy z uczestników 
miał w plecaku wodę i coś 
słodkiego. 

Agata Kalińska, naczelnik 
Wydziału Sportu i Organiza-
cji Pozarządowych UM także 
jest zdania, że sport i rekreacja 
przynoszą wiele korzyści, dlate-
go jej wydział organizuje wiele 
tego typu imprez.

- Baliśmy się trochę tego upa-
łu, ale szkoda było odwoływać 

imprezę, na którą zgłosiło się po-
nad 50 osób. Na trasie towarzy-
szył nam samochód technicz-
ny, który m.in. przewoził zapas 
wody, korzystaliśmy także z opie-
ki policji oraz karetki, której zało-
ga dbała o to, aby uczestnicy bez-
piecznie dotarli do celu. Ci, dla 
których upał był zbyt uciążliwy, 
kończyli marsz wcześniej - po-
wiedziała nam Agata Kalińska. 

Przystanki na trasie po-
zwalały odpocząć w cieniu i na-
brać sił do dalszej drogi. Pierw-
szy dłuższy postój miał miejsce 
na stadionie Bzury w Chodako-
wie, gdzie na piechurów czeka-
ły zraszacze wodne, ćwiczenia 
mające zapobiec bólom mięśni 
i poczęstunek. Po raz drugi na 
dłużej piechurzy zatrzymali się 
na terenie przypałacowego par-
ku w Gawłowie, gdzie przyjem-
ny chłód pozwolił ostudzić roz-
grzane słońcem organizmy.

- Bardzo się cieszę, że w wa-
kacje mieszkańcy mają duży 
wybór różnorakich imprez - 
sportowych, rekreacyjnych, 
kulturalnych, artystycznych. 
Jednego dnia możemy uczestni-
czyć w Marszu Nordic Walking, 
innego w festiwalu jazzowym, a 

jeszcze innego w projekcjach 
kina letniego - mówi z kolei 
burmistrz Piotr Osiecki, któ-
ry wraz z innymi przebył całą 
jedenastokilometrową trasę. - 
Jako były sportowiec doceniam 
rolę aktywności fi zycznej i pole-
cam ją wszystkim, bez względu 
na wiek. Satysfakcji, jaka płynie 
z ukończenia trudnego zadania, 
nic nie zastąpi.  

Tegoroczny upał sprawił, że 
rzeczywiście dla uczestników 

było to trudne zadanie i poważ-
na próba sił, ale od wielu z nich 
usłyszeliśmy, że w przyszłym 
roku znowu staną na starcie.

Organizatorami   Socha-
czewskiego Marszu Nordic 
Walking byli: Wydział Sportu 
i Organizacji Pozarządowych 
Urzędu Miejskiego w Socha-
czewie, Miejski Ośrodek Spor-
tu i Rekreacji w partnerstwie z 
Klubem Maratończyka „Ak-
tywni”.

Fundacja Ochrony Zabytków 
Mazowsza po raz drugi za-
prosiła mieszkańców Socha-
czewa i okolic do wspólnej 
zabawy w gawłowskim par-
ku i pałacu. Tym razem był 
to piknik w starym stylu.

Licznie przybyli uczestnicy mo-
gli wziąć udział w zabawach 
znanych sprzed lat - były wy-
ścigi w kapsle, gry planszo-
we, chłopek, klasy, skakanie w 
gumę i wiele innych. Specjal-
nymi gośćmi, już po raz drugi, 
były dzieci z Placówki Opiekuń-
czo-Wychowawczej w Giży-
cach. Wyjątkowo oblegane było 
stoisko „Zrób sobie ciacho”, w 
którym można było samodziel-
nie ozdobić babeczki i ciastka. 
Kto chciał, mógł spędzić czas 
przy ognisku, w którym pie-
kły się ziemniaki i wspólnie 
pośpiewać stare piosenki. Były 
też drewniane klocki, zabawy 
z animatorkami z fi nałowym 
rozbiciem piniaty, a dzieci ką-
pały się w baseniku i pod prysz-
nicami. Wodę lali też strażacy z 
OSP Nowa Sucha, którzy poka-
zywali wszystkim chętnym, jak 
wygląda praca druhów ochot-
ników. Wielką atrakcją były za-
bytkowe motocykle (jeden z lat 
50.!) i samochody - „maluchy”, 
Fiat 125p i „Warszawa”. Chętni 
mogli zagrać w gry planszowe 
i nauczyć się robić na szydełku 
oraz poczytać oryginalne gaze-
ty z lat 80. 

W pałacu otwarta zosta-
ła wystawa starych pocztówek 
Sochaczewa z kolekcji Andrze-
ja Kornackiego, która także cie-
szyła się ogromnym powodze-
niem. 

Nie zabrakło waty cukro-
wej, lizaków ani soków owo-
cowych, a przede wszystkim 
wspaniałej atmosfery i wspól-
nej, znakomitej zabawy.

Organizatorzy serdecznie 
dziękują wszystkim stowarzy-
szeniom, organizacjom i przy-
jaciołom za pomoc w przygo-
towaniu tak udanej imprezy, 
a wszystkim uczestnikom za 
świetnie spędzony czas.

Fundacja Ochrony 
Zabytków Mazowsza

Organizatorzy serdecznie 
dziękują wszystkim, 

którzy pomogli w organizacji 
pikniku. Szczególne po-

dziękowania kierujemy do: 
OSP Nowa Sucha, pracowni 

„Własnymi rękami”, marki 
klocków Tomi-Tomi, Klubu 
Wolontariusza przy MOPS 

Sochaczew, stowarzyszenia 
„Planszówki w Sochaczewie”, 

stowarzyszenia „Malusz-
kowcy”, Zbigniewa Smusa i 
jego przyjaciół, Małgorzaty 
Stencel, Lidii Szymańskiej, 

Ewy Szymańskiej, Katarzyny 
Wiśniewskiej, Arkadiusza 

Mamcarza, Andrzeja 
Kornackiego, Tęczowego 

Ogrodu,  „Zakątka Urody” 
z Sochaczewa i Zagrody w 

Zakrzewie.

Marsz z kijkami 
staje się tradycją
Wśród kijkarzy spotkaliśmy rodziców z dziećmi, grupy koleżeńskie, seniorów, 
reprezentantów ratusza. Przed wyjściem w trasę na placu Kościuszki odbyła się 
rozgrzewka pod kierunkiem doświadczonego kijkarza Artura Kaźmierskiego 
z KM Aktywni, który już po raz drugi był przewodnikiem rajdu.

Retro w pałacu

Mimo upału z pl. Kościuszki wyruszyło około 50 śmiałków

Panie Hanna, Edyta i Bożena to stałe uczestniczki imprez 

rekreacyjnych
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W ostatni weekend sierp-
nia wraca do Sochaczewa 
„Wierszotorówka” czyli 
Noc Poezji i Muzyki orga-
nizowana przez Stowarzy-
szenie Sochaczewskie Wie-
czory Literackie „Atut”. 24 
sierpnia lokalni poeci i ich 
goście spotkają się w kram-
nicach, następnego dnia na 
terenie Muzeum Kolei Wą-
skotorowej.

„Wierszotorówka” odby-
wa się w Sochaczewie już po 
raz drugi. Jak mówi prezes 
stowarzyszenia „Atut” Sta-
nisława Podgórska, w tym 
roku jest to możliwe dzięki 
grantowi uzyskanemu z Po-
rozumienia Organizacji Po-
zarządowych Powiatu So-
chaczewskiego na projekt 
„Jesienne impresje poetyc-
kie”.

W programie festiwa-
lu organizatorzy umieścili 
spotkania poetyckie, trwa-
jący w piątek do północy 
turniej jednego wiersza, Na-
rodowe Czytanie, ale także 
zwiedzanie Muzeum Kolei 
Wąskotorowej i wyciecz-
kę Pociągiem Retro do Tu-
łowic. 

- Podczas tej dwudnio-
wej imprezy chcemy także 
podkreślić ważne roczni-
ce: 10-lecie Sochaczewskich 
Wieczorów Literackich, stu-
lecie odzyskania przez Pol-
skę niepodległości oraz 650 
lat od ukazania się pierw-
szej wzmianki o Sochacze-
wie - mówi Stanisława Pod-
górska.

Swój udział w Nocy Po-
ezji i Muzyki zapowiedzie-
li goście m.in. z Warszawy, 
Łodzi, Żyrardowa. Orga-
nizatorzy liczą na podobną 
frekwencję jak w ubiegłym 
roku, kiedy to w „Wierszo-
torówce” wzięło udział po-
nad 100 osób. W każdym 
razie miasto opanują poeci. 

Warto przypomnieć, że 
stowarzyszenie „Atut” wy-
kazuje dużą aktywność nie 
tylko w przypadku tej im-
prezy. Stanisława Podgórska 
mówi: „Zapragnęliśmy za-
istnieć, przynajmniej w na-
szym lokalnym środowisku. 
My, amatorzy rymu i bia-
łych wierszy, postanowili-
śmy wyjść z cienia”. I tak się 
dzieje. „Atut” ma już na swo-
im koncie wiele wydarzeń 
poetyckich. Były to „Wier-
sze na obcasie”, „Poeci Ka-
tynia”, czy „Sochaczewskie 
impresje muzyczno-literac-
kie” - impreza towarzysząca 
tegorocznym Dniom Socha-
czewa, podczas której ak-
tor Tadeusz Chudecki czytał 
wiersze lokalnych twórców. 
Z pomocą Urzędu Miejskie-
go stowarzyszenie wydało 
drugi tom „Antologii Poezji 
Sochaczewskiej”. Znalazły 
się w niej wiersze 15 człon-
ków grupy.

Stowarzyszenie zaprasza 
osoby podejmujące próby 
poetyckie, zainteresowane 
poezją do udziału w impre-
zie. Rozpoczyna się ona w 
piątek 24 sierpnia o godz. 18 
w kramnicach.

Jolanta Sosnowska

Program:
24.08.2018 (piątek) 
- Pocałuj światło – spotkamy niezwykłych poetów: 
Wojciech Kass, Zbigniew Mysłowiecki, Marek Cieśla
- Turniej Jednego Wiersza 
- 10-lecie Sochaczewskich Wieczorów Literackich 
- Wielkie pranie – 100 wierszy na 100-lecie Niepodległości 
25.08.2018 (sobota)
- Narodowe Czytanie 
- Jednodniowy program z Muzeum Kolei Wąskotorowej
Oprawa muzyczna Jan Krzos i Marek Cieśla  

Wydarzenie z projektu J e s i e n n e  I m p r e s j e  
P o e t y c k i e dofi nansowano ze środków Programu 
,,D z i a ł a j L o k a l n i e” Polsko – Amerykańskiej 

Fundacji Wolności realizowanego przez Akademię Rozwoju 
Filantropii w Polsce oraz Porozumienie Organizacji 

Pozarządowych Powiatu Sochaczewskiego

Agnieszka Poryszewska

agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

Scenerię i możliwość gry 
wśród dźwięków miasta do-
cenił Artur Dutkiewicz, które-
go trio zachwyciło publiczność 
12 sierpnia. Pianiście towarzy-
szyli Michał Barański (kontra-
bas) oraz Adam Zagórski (per-
kusja). Oś koncertu stanowiły 
utwory z ich najnowszej płyty 
„Traveller”, wzbogacone o au-
torskie aranżacje kompozycji 
innych artystów.  

W trakcie występu jeden 
z najbardziej znanych pol-
skich pianistów jazzowych i 
kompozytorów, laureat wie-
lu konkursów muzycznych, 
przeglądów i festiwali, na-
zywany „ambasadorem pol-
skiego jazzu” nawiązał do 
występu tria w Dehli, gdzie 
również mieli możliwość 
grać w sercu miasta. Artur 
Dutkiewicz docenił koncep-
cję festiwalu i sochaczewską 
publiczność. Ta stanęła na 
wysokości zadania, żywio-
łowo oklaskując artystów. 
Warto też nadmienić, że 
pierwsze miejsca były zajęte 
już na godzinę przed rozpo-
częciem wydarzenia. 

Co prawda Artur Dut-
kiewicz gościł już wcześniej 
w naszym mieście, ale trud-
no zrezygnować z możli-
wości zobaczenia na żywo 
sławy, która koncertowała 
m. in. z  Janem Ptaszynem 
Wróblewskim,  Tadeuszem 
Nalepą, Urszulą  Dudziak, 
Deborah Brown, Lorą Sza-
fran, Michelle Hendrics czy 
Carlosem Johnsonem.

Siedem dni wcześniej 
na tej samej scenie wystąpi-
li � e Warsaw Dixielanders 
w składzie: Jerzy Kuszakie-

wicz (trąbka, wokal), Ma-
riusz Wnuk (puzon), Michał 
Pijewski (klarnet), Marek 
Słomiński (banjo), Ireneusz 
Kozłowski (kontrabas) oraz 
Jerzy Więckowski (perku-
sja). Dixilanders od ponad 
dekady koncertują w klu-
bach i biorą udział w wy-
darzeniach muzycznych na 
całym świecie. Na ich re-
pertuar składają się zna-
ne standardy jazzowe oraz 
popularne przeboje muzy-
ki rozrywkowej i fi lmowej 
okresu przed- i powojenne-

go. Momentami było więc 
jak w Nowym Orleanie, a in-
nym razem jak w przedwo-
jennym klubie. Niezależnie 
od stylistyki - � e Warsaw 
Dixielanders dali jazzu.

Przypominamy, że w naj-
bliższy niedzielny wieczór 
(19.08, godz. 19:00) na pla-
cu Kościuszki, na zakończe-
nie festiwalu, wystąpią Blu-
es Fellows. Zespół, którego 
dokładna nazwa brzmi Blu-
es   Fellows   Swingin’ Band, 
pochodzi z Warszawy i wy-
konuje jazz tradycyjny. Gru-
pa powstała w 1983 roku i w 
swoim dorobku ma nagra-
nia archiwalne dla Polskiego 
Radia oraz udział w najważ-
niejszych imprezach jazzo-
wych w Skandynawii, Portu-
galii, Holandii i Niemczech. 
Zespół nagrał kilka płyt, 
m.in. „Live in Akwarium”, 
„Prisoner of love”, „Powra-
cająca Melodyjka” i „Cara-
van”. Jego aktualny skład to: 
Ewa Konarzewska – wokal, 
Wojciech Milewski – trąb-
ka, Ireneusz Kozłowski – 
kontrabas, Marek Kucharski 
– saksofon, Bogdan Igna-
towski – banjo, gitara, Jerzy 
Więckowski – perkusja.

Jazzowe niedziele 
w Sochaczewie
Pierwszy Sochaczewskich Festiwal Jazzowy co prawda jeszcze trwa, ale już teraz śmiało 
można go uznać za wielki sukces. Mieszkańcy potrafi ą docenić i potrzebują kontaktu 
z dobrą muzyką. Nie pozostaje więc nic innego niż zaprosić na ostatni koncert, który 
odbędzie się w najbliższą niedzielę oraz liczyć na to, że jazz na dobre u nas zagości. 
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WSPOMNIENIA IRENEUSZA PANFILA

Nadchodzi gorące i upalne 
lato. Wraz z kolegami, jak 
co roku, zażywamy kąpieli 
w Bzurze. Lubię się wylegi-
wać na słońcu i ciepłym pia-
sku nad rzeką. 

W nieczynnej Fabry-
ce Sztucznego Jedwabiu w 
Chodakowie kwateruje kil-
ku żołnierzy radzieckich, w 
tym dwie młode „żołnier-
ki”. W fabryce często wy-
świetlają fi lmy z projektora. 
Żołnierze wychodzą też nad 
Bzurę. Pewnego razu byłem 
świadkiem, jak użyli ładun-
ków wybuchowych do ogłu-
szenia ryb w rzece. My też 
skorzystaliśmy, łapiąc drob-
nicę ogłuszonych ryb. 

Przy końcu lipca 1945 
roku nieduża załoga woj-
ska wyjeżdża z zakładów. 
Tworzy się komitet orga-
nizacji cywilnej, w którego 
skład wchodzą przedwojen-
ni inżynierowie: Połomski,  
Wyżykowski, Rutyna, Maj-
cher, Jaroszewski, Henke i 
inni, którym leży na sercu 
uruchomienie fabryki. Naj-
większym problemem jest 
brak platynowych fi lierów, 
czyli oprzyrządowania do 
produkcji, które Niemcy w 
ostatniej chwili zrabowali. 
Fachowcy opracowują pro-
jekt wykonania fi lierów z ni-
klu. Zadania tego podjął się 
Władysław Sętkiewicz. Kie-
rownictwo nad uruchomie-
niem Fabryki Sztucznego 
Jedwabiu przekazano inż. 
Stanisławowi Poznańskie-
mu, z którego synem cho-
dziłem do szkoły powszech-
nej. Niestety, inż. Poznański 
w niedługim czasie, po nie-
udanej operacji na żołądek, 
zmarł w sochaczewskim 
szpitalu. 

W sierpniu zaczyna się 
uruchamianie fabryki. Po-
czątki są ciężkie, bo brakuje 
fachowców. Ci, którzy pra-

cowali przed wojną, robią 
to bez zapłaty, bo produkcja 
nie została uruchomiona.

Natomiast ja z kolegami 
prawie codziennie spoty-
kam się na byłej przystani, 
używając do syta gorącego 
lata. Pewnego razu zaanga-
żowaliśmy się w mozolną 
pracę przy wykopie duże-
go pieńka po ściętej wierz-
bie. Męczył się przy nim 
pan Władysław Cybulski, 
który mieszkał na przysta-
ni. Chcieliśmy mu pomóc 
przy tej pracy, ale nie dys-
ponowaliśmy odpowiedni-
mi narzędziami. Zaświtała 
nam pewna myśl: nasz ko-
lega Zdzisław Kotyniak po-
winien mieć jeszcze trochę 
materiału wybuchowego 
spod mostu w Trojanowie. 
I rzeczywiście przynieśli-
śmy od niego dwie kost-
ki trotylu i jedną minę że-
lazną. Wykopaliśmy otwór 
pod pieńkiem, ułożyliśmy 
trotyl i minę, połączyliśmy 
krótkim lontem. Ja i Józek 
Szczęśniak, podpaliliśmy 
ten krótki lont, tak że zosta-

ło nam tylko kilka sekund 
na ucieczkę. Ja straciłem te 
cenne sekundy, bo pośli-
zgnąłem się na trawie i le-
dwo zdążyłem wskoczyć za 
małą górkę.

Ładunek tak eksplodo-
wał, że na około 20 metrów 
poleciały kamienie, który-
mi utkaliśmy otwory pod 
pieńkiem. Kamienie razem 
z wiórami poleciały na dom 
mojej koleżanki Jadwigi Ba-
jurskiej oraz na tory kolej-
ki wąskotorowej. Byłoby się 
to po eksplozji wszystko wy-
ciszyło, ale przybiegł do nas 
Jadźki tata i narobił krzyku. 
A że trafi ł się także w pobli-
żu pan Zalewski z Kistek po 
cywilnemu z opaską Milicji 
Obywatelskiej, to chciał wie-
dzieć, kto z nas użył ładun-
ków. Myśmy się rozbiegli, ale 
złapał mojego kolegę Józe-
fa Szczęśniaka i przywiązał 
mu ręce sznurkiem do ro-
weru, na którym jechał, aby 
go zawieźć na posterunek do 
Sochaczewa. Jednak Józek 
uwolnił się po drodze i gdy 
pan Zalewski zszedł z rowe-

ru pod górką w Trojanowie, 
to i kolega także zsiadł, a że 
miał nieskrępowane ręce, 
nie dał się już złapać i po 
krótkim czasie przyszedł do 
nas na przystań. Była to na-
sza ostatnia przygoda z ma-
teriałem wybuchowym. 

W sierpniu 1945 roku 
staram się o pracę w fabry-
ce, w zawodzie ślusarza. Na 
początku nie zostaję przy-
jęty, bo brakuje fachowców, 
którzy by nas przeszkoli-
li. Zaczyna się szkoła. Od 
września składam doku-
menty do Szkoły Zawodo-
wej w Sochaczewie, miesz-
czącej się wówczas przy ul. 
Hanki Sawickiej, a jedno-
cześnie czekam na zatrud-
nienie w fabryce. Zostaję 
przyjęty dopiero 5 grudnia 
1945 roku. W tym dniu sta-
łem przed bramą fabryki ra-
zem z kolegami: Jurkiem 
Lewińskim, Heńkiem Przy-
łuckim, i Bogdanem Ryba-
kiem, którzy zostali przyjęci 
do oddziału mechaniczne-
go. Zaczęła się praca i na-
uka...

Jeszcze do końca września 
możemy korzystać z sezonu 
koncertowego w Żelazowej 
Woli. W każdą sobotę i nie-
dzielę o godzinie 12.00 i 15.00 
odbywają się recitale w wy-
konaniu wybitnych polskich 
i zagranicznych pianistów, 
przede wszystkim laureatów 
Konkursów Chopinowskich. 

Szczególnie zapowiada się nie-
dziela 26 sierpnia. Tego dnia 
w Żelazowej Woli odbędzie się 
Dzień Paderewskiego. Wyda-
rzenie nawiązuje do programu 
tegorocznego, XIV Międzyna-
rodowego Festiwalu Muzycz-
nego „Chopin i jego Europa”, 
zbudowanego wokół dwóch 
wybitnych postaci polskiej kul-
tury, Fryderyka Chopina i Igna-
cego Jana Paderewskiego. Z tej 
okazji o godz. 15.00 odbędzie 
się nadzwyczajny recital Dang 
� ai Sona, zdobywcy I nagrody 
na Międzynarodowym Kon-
kursie Pianistycznym im. Fry-
deryka Chopina w Warszawie 
w 1980 roku.

Ponadto o godz. 17.00 na 
tarasie południowym Domu 
Urodzenia Chopina zobaczy-

my przedstawienie pt. „Miło-
ści Chopina” w wykonaniu ak-
torów Teatru Scena. Scenariusz 
spektaklu, którego autorem jest 
Andrzej Ferenc, opiera się na 
fragmentach listów Chopina 
pisanych i otrzymywanych od 
ukochanych i bliskich mu osób. 
Jest udramatyzowaną opo-
wieścią o najważniejszych ko-
bietach w życiu kompozytora. 
Obok aktorów w spektaklu wy-
stępują również młodzi pianiści. 

Wstęp na recitale jest moż-
liwy w ramach biletu upraw-
niającego do zwiedzania Domu 
Urodzenia Fryderyka Chopina 
i Parku w Żelazowej Woli. 

Zbliżające się koncerty

18 sierpnia 
g. 12.00 i 15.00 - Marco 

Antonio Cuevas Riff o
19 sierpnia 
g. 12.00 i 15.00 - Krzysz-

tof Jabłoński 
25 sierpnia 
g. 12.00 i 15.00 - Adam 

Kałduński 
26 sierpnia 
Dzień Paderewskiego w 

Żelazowej Woli 
g. 15.00 - Nadzwyczajny 

Recital: Dang � ai Son

Gorące lato 1945 roku
i oczekiwanie na pracę
Zamieszczamy kolejny odcinek wspomnień Ireneusza Panfi la, który jako nastolatek 
przeżył okupację niemiecką w Chodakowie. Teraz opowiada nam o pierwszych 
miesiącach po zakończeniu wojny. Są to nie tyle historyczne fakty, co relacje 
młodego człowieka z własnych czy zasłyszanych od najbliższych przeżyć.

Żelazowa Wola zaprasza
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Halina Benedyk i Marco Anto-
nelli wystąpią w Sochaczewie 
z okazji obchodów Światowe-
go Dnia Choroby Alzheimera. 
Koncert odbędzie się 11 wrze-
śnia w SCK w Boryszewie.

Na imprezę zaprasza prezes 
Fundacji Pomocy Osobom z 
Chorobą Alzheimera, Krysty-
na Mikołajczyk, która od wie-
lu lat organizuje takie koncerty.

- Bardzo się cieszę, że uda-
ło się nam zaprosić ten polsko-
-włoski duet, bo gwarantuje on 
świetną zabawę. Usłyszymy 
m.in. słynny przebój sprzed 
lat „Frontiera” oraz inne wło-
skie utwory - zachęca Krysty-
na Mikołajczyk.

Koncert odbędzie się we 
wtorek, 11 września o godz. 18, 
tym razem w Sochaczewskim 
Centrum Kultury w Borysze-
wie. Tego dnia już od godz. 16 
będzie można bezpłatnie zba-
dać poziom cukru oraz ciśnie-
nie krwi. Organizatorzy przy-
gotowują także „słodki” bufet i 
loterię fantową.

Bilety w cenie 20 zł są już 
w sprzedaży. Można je kupić 
w SCK przy ul. 15 Sierpnia, w 

Ośrodku Dziennego Pobytu 
„Zyzio” - Kuznocin 67 lub za-
mówić dzwoniąc na tel.: 501 
629 983. Przedstawiciele fun-
dacji dostarczą je pod wskaza-
ny adres na terenie Sochaczewa.

Dochód z imprezy zasi-
li działalność Ośrodka Dzien-
nego Pobytu „Zyzio”, który 
po rocznej przerwie właśnie 
wznowił działalność. Placów-
ka przyjmuje osoby z Alzhe-
imerem oraz innymi scho-
rzeniami. Jest czynna od 
poniedziałku do piątku w 
godz. 7 - 17. Uczestnikom za-
pewnia cztery posiłki oraz peł-
ną rehabilitację.

- Pobyt w ośrodku jest bez-
płatny, ponieważ w ramach 
konkursu ofert otrzymaliśmy 
środki zewnętrzne, ale nie po-
krywają one wszystkich kosz-
tów - mówi Krystyna Mikołaj-
czyk. - Dlatego z wdzięcznością 
przyjmiemy każdą darowiznę 
na rzecz placówki. 

Wszyscy zainteresowani 
umieszczeniem bliskiej osoby 
w ośrodku, mogą dzwonić na 
podany wyżej telefon fundacji 
lub odwiedzić placówkę w Ku-
znocinie. (sos)

Były warsztaty z „Juniorem 
Odkrywcą”, w których każ-
de dziecko mogło poczuć się 
jak prawdziwy naukowiec. 
Uczestnicy zajęć poprzez 
ekscytujące doświadczenia 
i niezwykłe eksperymenty 
zdobyli solidną dawkę wie-
dzy z zakresu chemii, biolo-
gii i fi zyki. „Lato w bibliote-
ce” to także cotygodniowe 
czytanie książek na świe-
żym powietrzu, gry, zaba-
wy, kalambury oraz rozbu-
dzanie pasji związanych z 
historią naszego miasta. Po-
znawaliśmy także różne za-
wody, takie jak: weterynarz, 
fl orysta, policjant.  

Duże wrażenie na uczest-
nikach zrobiła wycieczka 
do komendy straży pożar-
nej w Sochaczewie. Dzie-
ci obejrzały sprzęt pożarni-
czy, mogły wejść do wozu, 
„przymierzyć się” do węża 
strażackiego.  W bibliotece 
gościliśmy także Rafała Du-
rzyńskiego - pszczelarza z 
pasieki Paulinka. Gość przy-
był do nas w towarzystwie 
swoich przyjaciół - pszczół, 
które przywiózł w specjal-
nym ulu. Dzieci zdobyły 
wiele cennych informacji i 
poznały ciekawostki z ży-
cia pszczół, dowiedziały się 
czym się żywią, jak spędza-
ją zimę i jak powstaje miód.  

16 lipca w siedzibie bi-
blioteki odbył się spektakl 
„Pippi Wędrowniczka” na 
podstawie książki szwedz-
kiej pisarki Astrid Lindgren, 

w wykonaniu aktorów z kra-
kowskiego teatru „Urwis”. 
Niezwykle kreatywne, po-
budzające wyobraźnię i 
uczące samodzielności były 
warsztaty szycia, podczas 
których powstały mięciut-
kie podusie, zabawne kotki 
a także ozdoby biżuteryjne. 

Czwartkowe   spotka-
nia przebiegały pod hasłem: 
„Eksperymenty i zabawy z 
kolorami”. Powstały takie 
cuda jak: kolorowe jojo, ko-
lorowa sól, tęcza na talerzu, 
wir mleczny, rosnące far-
by i obrazki w 3 D, kolorowe 

wodne wulkany, znikająca 
woda, ciecz newtonowska.  
Przedostatniego dnia wa-
kacji w bibliotece uczest-
nicy zajęć mogli wyszaleć 
się w centrum zabaw Hap-
py Park Sochaczew, a koń-
cowym punktem progra-
mu była wyprawa na lody.  
Ostatniego dnia Odział dla 
Dzieci nr 1 odwiedził socha-
czewski rysownik Łukasz 
Kuciński. W trakcie spotka-
nia powstały obrazki z dedy-
kacją sygnowane podpisem 
dla najmłodszych czytelni-
ków w najnowszym albumie: 

„O niepodległości w Polsce 
i w Sochaczewie” wydanym 
jako 4. tom serii: „Socha-
czew z historią w tle”. 

Serdecznie   dziękuje-
my wszystkim dzieciom za 
udział w zajęciach. I mimo 
iż lato w bibliotece dobiegło 
końca, gorąco zapraszamy 
najmłodszych czytelników 
do odwiedzania biblioteki.  
Zachęcamy do wypożycza-
nia nowości książkowych, 
korzystania z bezpłatnego 
dostępu do komputerów, x-
-boxa oraz gier planszo-
wych. 

Informacja
Na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 r. o gospodarce nieruchomościami, na tablicy 
ogłoszeń Urzędu Miejskiego w Sochaczewie wy-
wieszono Zarządzenie nr 166.2018 z dnia 24 lipca 
2018 r. w sprawie ogłoszenia wykazu nieruchomości 
przeznaczonej do wynajęcia z zasobu Gminy Miasta 
Sochaczew.
- lokalu użytkowego o pow. 90 m2 w budynku przy 
ul. Żeromskiego 12. 

W czwartek 2 sierpnia, na 
plaży miejskiej odbył się 
już trzeci w tym sezonie se-
ans Sochaczewskiego Kina 
Letniego. Widzowie mogli 
zobaczyć komedię roman-
tyczną „Dwa dni w Paryżu”.

Projekcję poprzedził kon-
kurs, w którym można było 
wygrać miejskie gadże-
ty. Na kinomanów czekało 
także 50 porcji darmowe-
go popcornu oraz 80 leża-
ków. Tym razem widzów 

rozpieszczała także pogoda. 
Warunki do oglądania były 
pod tym względem znako-
mite. Mniej przyjazne oka-
zały się niestety komary.

Ostatni seans w tym 
sezonie Sochaczewskiego 
Kina Letniego został zapla-
nowany na 16 sierpnia. Zo-
baczymy kryminał w reży-
serii Johna Moora „Kontrola 
absolutna” z udziałem Pier-
ca Brosnana. Seans roz-
pocznie się o godzinie 21.00.

(seb)

Lato w bibliotece za nami
Sztuką origami rozpoczęliśmy 2 lipca akcję „Lato w bibliotece” . Z kartek papieru 
powstały znane postacie z bajek. Przez cały lipiec, codziennie w godzinach 10:00 
- 11:30,  dzieci w wieku 6 - 12 lat brały udział w bezpłatnych zajęciach. 

Romantycznie w kinie letnim

Koncert na włoską nutę
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W Sochaczewskim Centrum 
Kultury zbliża się inaugura-
cja nowego sezonu artystycz-
nego 2018/2019. W jej ramach, 
9 września na scenie letniej w 
SCK w Boryszewie przy ul. 
15 Sierpnia 83 zaprezentowa-
ny zostanie musical „Niepod-
legła – I ISKRA TYLKO”, któ-
ry swoją premierę miał w maju. 
Jest to całkowicie autorski pro-
jekt Sochaczewskiego Centrum 
Kultury, w który zaangażowa-
ły się wszystkie sekcje. Dzię-
ki zaangażowaniu wszystkich 
twórców przedstawienia będzie 
okazja, żeby we wrześniu kolej-
ny raz obejrzeć piękne musica-
lowe widowisko.

„Niepodległa – I ISKRA 
TYLKO” to musical oparty na 
własnym scenariuszu i specjal-
nie do niego skomponowanej 
muzyce, którą przygotował Ja-
kub Krukowski - kompozy-
tor, muzyk i wokalista zwią-
zany przez wiele lat z Teatrem 
Buff o oraz regularnie współ-
pracujący m.in. z Krzesimirem 

Dę bskim i Januszem Stokłosą. 
Doświadczenie i talent kompo-
zytora dało się słyszeć w każdej 
nucie w trakcie premiery musi-
calu. Widzowie byli zachwyceni 
jego kompozycjami, które fan-
tastycznie wykonała Orkiestra 
Kameralna CAMERATA MA-
ZOVIA. W dniu inauguracji se-
zonu artystycznego 2018/2019 z 
pewnością też tak będzie.

Przypominamy, że pomy-
słodawcą musicalu „Niepod-
legła – I ISKRA TYLKO” jest 
Artur Komorowski, dyrek-
tor Sochaczewskiego Centrum 
Kultury, który do współpra-
cy w produkcji przedstawienia 
zaprosił Dawida Żakowskie-

go - aktora, reżysera i pedago-
ga teatralnego, związanego z 
Instytutem im. J. Grotowskie-
go i Stowarzyszeniem „Sztuka 
Nowa” oraz Monikę Osiecką-
-Jaworską - choreogra ę, tan-
cerkę, instruktorkę tańca i kie-
rownika Sekcji Teatru, Estrady 
i Sztuk Pięknych w SCK. Jest 
to przedstawienie przygotowa-
ne przez profesjonalistów i spe-
cjalistów w swoich dziedzinach, 
co daje gwarancję widowiska 
na wysokim poziomie arty-
stycznym. Istotnym elementem 
spektaklu są materiały fi lmowe 
oraz wizualizacje przygotowa-
ne specjalnie na jego potrzeby. 
Nadały one nowoczesny cha-

rakter przedstawieniu i pod-
kreśliły przekaz nawiązujący 
do radości płynącej z odzyska-
nia przez Polskę niepodległości. 
Musical, który zostanie zapre-
zentowany 9 września na scenie 
letniej w Boryszewie, wzboga-
cony zostanie o nowe elementy, 
które mogą zaskoczyć publicz-
ność. Wstęp wolny. Zapraszamy.

Więcej szczegółów na te-
mat inauguracji nowego sezonu 
artystycznego w Sochaczew-
skim Centrum Kultury oraz 
godzina podania widowiska 
podane będą na stronie inter-
netowej www.sck.sochaczew.pl 
oraz na fanpage’u SCK na face-
booku.

Wraz z rozpoczęciem nowe-
go sezony artystycznego zbli-
żają się kolejne muzyczno-
-fi lmowe spotkania w Klubie 
Kontrast. Filmowy Jam Ses-
sion zdobył stałe grono od-
biorców, którzy od początku 
roku (wtedy zapoczątkowany 
został ten projekt), co miesiąc 
pojawiali się w „Kontraście”, 
by brać udział w smakowitej 
uczcie dla oka i ucha. 

Nieme kino z różnych 
krańców świata, prezentowa-
ne co miesiąc w Klubie Kon-
trast w SCK, wraz z muzyką 
na żywo, bardzo przypadło 
sochaczewianom do gustu. 
Zakres tematyczny i gatun-
kowy (od komedii, przez ani-
mację, po dokument) poka-
zywanych fi lmów był bardzo 

szeroki, więc każdy kino-
man mógł znaleźć coś dla sie-
bie. Równie różnorodna była 
muzyka, będąca tłem dźwię-
kowym do fi lmów. Oprawę 
muzyczną zapewniali mu-
zycy związani z Sochacze-
wem: Marek Chrzan (gitara), 

Łukasz Rogowiecki (instru-
menty klawiszowe), Ireneusz 
Wasilewski (gitara basowa) i 
Gamid Ibadullayev (perku-
sja), który jest jednocześnie 
prowadzącym muzyczno-fi l-
mowe spotkania. W trakcie 
jednego z jam session na kon-

trabasie zagrał  także socha-
czewianin Jarosław Modrze-
jewski – muzyk Orkiestry 
Kameralnej „CAMERATA 
MAZOVIA”. Gościnnie za-
prezentowali się również mu-
zycy z Warszawy - Monika 
Kościelna (skrzypce) oraz Re-
migiusz Chrzan, grający na 
perkusjonaliach i tzw. „prze-
szkadzajkach”. 

Obecnie w Sochaczew-
skim Centrum Kultury w Bo-
ryszewie opracowywany jest 
nowy program na klubowe, 
muzyczno-fi lmowe spotkania. 
Zapowiada się, że będzie rów-
nie ciekawie i zaskakująco, co 
w minionym sezonie. Najbliż-
szy Filmowy Jam Session w 
„Kontraście” już 15 września o 
godz. 19.00. Wstęp wolny.
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Mazowsze na lato (cz. III)

W dzisiejszym odcinku po-
znajemy Ciechanów i jego 
okolice, a później wyrusza-
my w rejon Siedlec, gdzie 
czeka na nas wiele niespo-
dzianek.

Książęta i szlachcice 
z Ciechanowa
Ciechanów to jedno z naj-
starszych miast na Mazow-
szu. Jego powstanie datuje 
się na okres przedpiastow-
ski, czyli VII w.

Jedną z najważniejszych 
atrakcji miasta jest położo-
ny nad rzeką Łydynią za-
mek książąt mazowieckich. 
Początki jego budowy się-
gają 1355 r., kiedy Mazow-
sze było osobnym księstwem 
pod panowaniem księcia 
Siemowita III z linii Piastów 
Mazowieckich. Mazowsze 
było wtedy narażone na na-
jazdy litewskie, które pusto-
szyły ziemie księstwa. Dlate-
go zamek miał służyć przede 
wszystkim schronieniu lud-
ności miasta, stąd jego wy-
jątkowa forma przypomina-
jąca wczesnośredniowieczne 
zamki bizantyjskie - pro-
stokąt z jednym budynkiem 
przy bramie południowej 
(dla załogi), dwóch wieżach 
od strony wjazdu i olbrzy-
mim, pustym dziedzińcem. 

Okres największej świet-
ności zamku to panowanie 
księcia Janusza I, syna Siemo-
wita, który po klęsce Krzyża-
ków pod Grunwaldem w 1410 r.
przebudował go na swą rezy-
dencję, stawiając okazały bu-
dynek mieszkalny, podnosząc 
poziom dziedzińca o 1,5 m 
oraz kładąc ozdobny bruk. Na 
południe od zamku, na wyso-
kiej skarpie, Janusz I ulokował 
w 1400 r. nowe miasto Ciecha-
nów z prostokątnym rynkiem, 
otwartym na okazałą rezyden-
cję książęcą. Po śmierci Janu-
sza II w 1495 r. zamek zaczął się 
chylić ku upadkowi, a po włą-
czeniu Mazowsza do Korony 
w 1526 r. całkowicie stracił na 
swym znaczeniu i pod rząda-
mi starostów królewskich po-
woli popadał w ruinę. Proces 

odbudowy zamku rozpoczęto 
w latach 60. XX w. Jednak do-
piero w ostatnich latach, dzięki 
funduszom unijnym i wspar-
ciu z budżetu Mazowsza za-
mek został zrewitalizowany. 

Podczas zwiedzania war-
to obejrzeć wystawę prezen-
tującą różne rodzaje broni 
białej i palnej oraz uzbroje-
nia ochronnego z okresu XIV-
-XVIII w. Ciekawostką są dwa 
wydobyte z fosy zamkowej 
dobrze zachowane miecze.

Będąc w Ciechanowie nie 
można pominąć Muzeum 
Szlachty Mazowieckiej, któ-
re zgromadziło mapy, foto-
grafi e, broń, ordery, meble, 
tkaniny, szkło i porcela-
nę, czyli wszystko, co obra-
zuje życie polskiej szlachty. 
Muzeum zaprasza na cie-
kawe wystawy stałe i czaso-
we. Na ekspozycji „Utracony 
świat. Ślady rodzin żydow-
skich do 1942 r.” obejrzeć 
można przedmioty użytko-
we dnia codziennego i od-
świętne, charakterystyczne 
tylko w obrządkach naro-
du żydowskiego. Natomiast 
wystawa „Dawne rzemio-
sło wsi mazowieckiej w mi-
niaturze” prezentuje odtwo-
rzony obraz dawnej polskiej 
wsi, z jej zabudową, warsz-
tatami wiejskich rzemieślni-
ków, maszynami, pojazdami 
i narzędziami.

Romantyzm 
w Opinogórze
Niedaleko Ciechanowa (ok. 
8 km na wschód) pośród 
urokliwego parku krajobra-
zowego znajduje się malow-
niczo położone Muzeum 
Romantyzmu w Opinogó-
rze. Muzeum mieści się w 
dawnym zespole pałaco-
wym Krasińskich, obejmu-
jącym pałac i zameczek. 

Neogotycki pałacyk za-
prasza na spotkanie z naj-
słynniejszym z rodu Kra-
sińskich - Zygmuntem. 
Zobaczyć tu można wcze-
sne wydania książek poety, 
jego oryginalne listy, a tak-
że liczne portrety. Do wypo-

czynku zachęca park w stylu 
angielskim, a dobrej muzyki 
i poezji posłuchać można w 
wyremontowanej niedawno 
dzięki funduszom unijnym 
opinogórskiej oranżerii. Nu-
dzić nie będą się najmłod-
si, czeka na nich plac za-
baw, starsi odpocząć mogą 
na marmurowej ławeczce, 
wykonanej w 1832 r. na za-
mówienie Amelii Załuskiej, 
pierwszej muzy poety. 

Pani na Siedlcach
Księżnej Aleksandrze Ogiń-
skiej, ciotecznej siostrze 
ostatniego króla Polski, Sie-
dlce zawdzięczają swój dy-
namiczny rozwój w XVIII 
w. Dzięki zakochanej w 
mieście księżnej powstały 
m.in. zachowane do dzisiaj 
XVIII-wieczny pałac, park 
w stylu angielsko-chińskim, 
nazwany na jej cześć „Alek-
sandrią”, a także symbol 
miasta - ratusz. Nic dziw-
nego, że księżną nazywano 
„Panią na Siedlcach”. 

Od 1928 r. w Siedlcach 
istnieje Muzeum Regional-
ne. W swoich zbiorach ma 
ponad 10 tys. obiektów z 
różnych dziedzin: etnogra-

fi i, historii, fotografi i archi-
walnej i archeologii, a także 
sztuki. Zbiory tej ostatniej 
to głównie malarstwo i gra-
fi ka XIX i XX w. Muzeum 
kultywuje historię i tradycję 
ziemi siedleckiej i terenów 
nadbużańskich. 

Z Siedlec warto udać 
się do Dąbrowy w gmi-
nie Przesmyki. W wyre-
montowanym zespole pa-
łacowo-dworskim mieści 
się Muzeum Ziemiaństwa. 
Klasycystyczny dwór i ofi -
cyna wraz z otaczającym je 
zabytkowym parkiem, sta-
wem i stuletnim sadem to 
typowe przykłady architek-
tury dworskiej. We dworze 
prezentowane są zabytkowe 
wnętrza ziemiańskie prze-
łomu XIX i XX w. - kance-
laria dworska, pokój pani 
domu, sypialnia, salon, ja-
dalnia, kuchnia i łazienka.

Warto zatrzymać się tu 
na dłużej. Dla lubiących ak-
tywny wypoczynek przy-
gotowane są trasy rowero-
we, szlaki piesze, kajakowe, 
konne i ścieżki przyrodni-
cze. Podążać można ślada-
mi C.K. Norwida (pałac w 
Korczewie - 5 km) i S. Że-

romskiego (ruiny dworu w 
Łysowie - 5 km).

W Siedlcach obejrzeć 
można też jedyny w Polsce 
obraz słynnego hiszpań-
skiego malarza El Greco - 
„Ekstaza Św. Franciszka”. 
8 lat temu obraz został od-
naleziony przypadkowo na 
strychu plebanii w Kosowie 
Lackim. Można go oglądać 
w Muzeum Diecezjalnym 
w Siedlcach (obecnie w kon-
serwacji). 

Mieści się ono w budyn-
kach Wyższego Seminarium 
Diecezjalnego. W muzeum 
zobaczyć można również 
liczne pamiątki związane z 
pobytem w Siedlcach papie-
ża Jana Pawła II. 

Zbrojownia na zamku 
w Liwie
Niedaleko Siedlec w nie-
wielkiej miejscowości Liw 
zobaczyć można jeden z naj-
ciekawszych zabytków na 
pograniczu podlasko-ma-
zowieckim. Zamek w Liwie 
zbudowany został w 1429 
r. dla księcia warszawskie-
go Janusza I Starego. Mu-
rowany zamek powstał na 
sztucznej wyspie wśród ba-

gien rzeki Liwiec, przy ów-
czesnej granicy księstwa. 

Budowę warowni dokoń-
czył wnuk księcia Bolesław 
IV, a rozbudowała księżna 
Anna Mazowiecka. W la-
tach 1547-1556 zamek na-
leżał do królowej Bony Sfo-
rzy. Obiekt bardzo ucierpiał 
podczas najazdów szwedz-
kich, a podczas II wojny 
światowej jego ruiny miały 
zostać rozebrane. Na szczę-
ście zapobiegł temu młody 
polski archeolog Otto War-
pechowski, który przekonał 
niemieckiego starostę o rze-
komym krzyżackim pocho-
dzeniu warowni. Rozpoczę-
ły się prace renowacyjne. 

Obecnie zamek jest jed-
nym z największych muze-
ów broni w Polsce. Prezen-
tuje kolekcję broni białej, 
palnej i drzewcowej z XV-
-XX w. oraz duże zbiory 
malarstwa i grafi ki o tema-
tyce batalistycznej. Wystro-
ju wnętrz dopełniają zabyt-
kowe meble i tkaniny. 

Opracowano na podstawie 
materiałów Urzędu Marszał-

kowskiego Województwa 
Mazowieckiego 

Jak aktywnie, atrakcyjnie i kulturalnie spędzić czas? Może wybrać się w rejs po Wiśle, na spotkanie z twórczością Chopina, albo poznać historię 
najstarszych mazowieckich miast. Może nie warto szukać gdzieś daleko, bo Mazowsze to region malowniczy, różnorodny, pełen atrakcji, 
pięknych krajobrazów, zabytków. Miłośnicy aktywnego wypoczynku czy dobrej regionalnej kuchni na pewno się nie zawiodą. 

Zamek w Ciechanowie to jedno z ciekawszych miejsc na Mazowszu

WAKACYJNE PROPOZYCJE
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LUDZKIE SPRAWY

We wtorek 31 lipca miało 
miejsce uroczyste podpisanie 
umów z laureatami tegorocz-
nej edycji programu „Działaj 
Lokalnie”. Porozumienie Or-
ganizacji Pozarządowych Po-
wiatu Sochaczewskiego, któ-
re jest operatorem programu 
w powiecie sochaczewskim 
udzieliło wsparcia fi nanso-
wego na projekty, które będą 
realizowane przez stowarzy-
szenia oraz grupy nieformal-
ne do końca  tego roku. 

W tegorocznej edycji kon-
kursu pula środków wynio-
sła 15 tysięcy złotych. 

Lista laureatów:

 Stowarzyszenie ,,KA-
JAKOWCY SOCHACZE-

WA",  tytuł projektu: Bzura 
naszym skarbem.

 Ochotnicza Straż 
Pożarna w Wólce Smola-
nej, tytuł projektu: Dzień z 
nami strażakami.

 Grupa nieformalna 
Teatr Radosnej Jesieni, tytuł 
projektu: Akcja świąteczna 
„Warszawiacy i górale”.

 Stowarzyszenie So-
chaczewskie Wieczory Lite-
rackie „Atut”, tytuł projektu: 
Jesienne Impresje Poetyckie.

 Grupa Nieformalna 
Zespól Śpiewaczy Cantabi-
le, tytuł projektu: Historia 
pieśnią malowana.

 Grupa Nieformalna 
Aktywni mieszkańcy Gminy 
Młodzieszyn, tytuł projektu: 
Młodzieszyn - karty historii. 

Przez całe lato działa darmo-
wa komunikacja miejska z So-
chaczewa do Żelazowej Woli 
i znajdującego się tam Domu 
Urodzenia Fryderyka Chopina. 
To specjalna, turystyczna linia, 
działająca od 5 maja do 15 paź-
dziernika. Dzięki współpracy 
miasta i gminy Sochaczew, któ-
re kosztami jej funkcjonowa-
nia dzielą się po połowie. 

Specjalnie oznakowany au-
tobus zabiera turystów spod 
stacji PKP, a jego trasa bie-
gnie ulicami Piłsudskiego, 
600-lecia, Chopina, aż pod 
bramę muzeum w Żelazowej 
Woli. Za darmo można też 

wrócić do miasta, bo w każ-
dy wolny od pracy dzień, w 
tę i z powrotem odbywa się 
aż 19 kursów. Autobus chopi-
nowski kursuje w dni wolne 
od pracy tj. soboty, niedzie-
le i inne dni świąteczne ozna-
czone w kalendarzu czerwo-
ną kartką. 

Rozkład jazdy:

Trasa z PKP do Żelazowej 
Woli, wyjazd spod dworca o: 
8.40, 9.43, 10.40, 11.45, 12.53, 
14.15, 15.10, 16.30, 17.30 i 
18.30.

Trasa z Żelazowej Woli 
pod dworzec PKP: 9.20, 
10.06, 11.20, 13.20, 14.45, 
15.40, 16.53, 17.54, 18.55

Umowy dla „Działaj 
Lokalnie” podpisane

Za darmo do Chopina

Niektórzy uważają, że prze-
moc domowa jest zjawi-
skiem marginalnym. Nic 
bardziej mylnego. Około 
jedna trzecia kobiet dozna-
je przemocy ze strony part-
nera. Nie znaczy to wcale, że 
mężczyźni zawsze są spraw-
cami przemocy - to byłoby 
zbyt duże uogólnienie, męż-
czyźni po prostu rzadziej 
ujawniają przemoc, w któ-
rej to oni są tą słabszą stroną. 
Poza tym panowie częściej 
doświadczają przemocy psy-
chicznej, a tę, jak powszech-
nie wiadomo, bardzo trud-
no udowodnić. Szacuje się, 
że przemoc w rodzinie jest 
częstszą przyczyną zranień 
i uszkodzeń ciała niż wy-
padki samochodowe, napa-
dy i gwałty ze strony obcych 
napastników razem wzię-
te. Mówienie zatem, że prze-
moc jest zjawiskiem rzad-
kim to mit.

Przemoc 
to sprawa prywatna
To nieprawda. Przemoc nie 
jest osobistym problemem, to 
przestępstwo (art.207 kodek-
su karnego). Niezatrzymana 
przemoc  eskaluje i jest real-
nym zagrożeniem zdrowia i 
życia.  Powoduje groźne urazy 
psychiczne. Cała rodzina do-
świadcza dysfunkcji. Dzieci, 
które są świadkami przemocy 
w rodzinie, mają duże trud-
ności z funkcjonowaniem 
także w życiu dorosłym. O 
wiele częściej zawierają związ-
ki oparte również na przemo-
cy i agresji, doświadczają sta-
nów depresyjnych, są bardziej 
podatne na różnego rodzaju 
uzależnienia.  Jeśli podejrze-
wamy, że za ścianą dzieje się 
coś, co może wskazywać na 
przemoc - reagujmy. W myśl 
art. 12. 2 Ustawy o Przeciw-
działaniu Przemocy w Rodzi-
nie - osoby będące jej świad-
kami powinny zawiadomić o 
tym policję, prokuratora lub 
inny podmiot działający na 
rzecz przeciwdziałania prze-
mocy w rodzinie.

Przemoc zdarza się 
tylko w rodzinach 
patologicznych
Prawdą jest, że przemoc zda-

rza się w każdej grupie spo-
łecznej, może dotyczyć każ-
dego. Badania pokazują, że 
osoby będące sprawcami 
przemocy pochodzą z róż-
nych środowisk, także tych 
uznawanych powszechnie za 
elitarne. W rodzinach bardzo 
dobrze sytuowanych przemoc 
jest mniej widoczna, rzadziej 
zgłaszana, ofi ary raczej nie 
korzystają  z pomocy instytu-
cji - ale nie można powiedzieć, 
że w takich rodzinach prze-
moc nie występuje.

Przyczyną przemocy 
domowej jest alkohol
I znów nieprawda.  Alko-
hol nie jest przyczyną sto-
sowania przemocy. Z badań 
prowadzonych na ten te-
mat wynika, że mężczyźni, 
którzy przestają pić, rzad-
ko zaprzestają stosowania 
przemocy (jeśli stosowa-
li ją w trakcie picia). Istotny 
jest także fakt, że mężczyź-
ni niepijący łatwiej unika-
ją odpowiedzialności za 
przemoc, a ich ofi erze trud-
niej znaleźć pomoc, nawet 
wśród przyjaciół i rodziny. 
Powszechne jest myślenie, 
że „jak nie pije, to nie bije”. 
Można pokusić się o stwier-
dzenie, że w takich sytu-

acjach, za którymi nie stoi 
alkohol, ofi ary przemocy 
cierpią dłużej i dotkliwiej. 

Kobieta prowokuje, 
musiała zasłużyć 
na przemoc
Nawet jeśli osoba doświad-
czająca przemocy zachowu-
je się niewłaściwie wobec 
sprawcy - nie jest to powo-
dem, dla którego może on 
użyć przemocy. Wszyscy je-
steśmy prawnie chronieni 
przed krzywdzeniem, a orga-
ny ścigania powinny wszcząć 
postępowanie karne zawsze, 
gdy istnieje uzasadnione po-
dejrzenie, że popełniono 
przestępstwo. Pełną winę za 
użycie przemocy ponosi wy-
łącznie sprawca. Przemoc nie 
jest rozwiązaniem proble-
mów w związku, nic nie uza-
sadnia jej stosowania. Nikt 
nie ma prawa bić i poniżać 
nikogo, bez względu na to, co 
zrobił lub powiedział.

Przemoc domowa jest 
wynikiem chwilowej 
utraty kontroli
Kolejny mit. Zauważcie Pań-
stwo, że mężczyźni, któ-
rzy krzywdzą swoje partner-
ki, rzadko używają przemocy 
poza domem. Potrafi ą kontro-
lować emocje w pracy, w in-
nych sytuacjach społecznych. 
Zwykle po ujawnieniu faktu 
istnienia przemocy w związ-

ku - wszyscy znajomi są tym 
bardzo zaskoczeni, znają bo-
wiem sprawcę jako urocze-
go, spokojnego i kochającego 
mężczyznę. Nie kontrolują się 
wyłącznie wobec swoich żon i 
partnerek.  Badania pokazują, 
że większość aktów przemocy 
domowej jest zaplanowana, a 
sprawcy potrafi ą bić tak, aby 
nie pozostawiać śladów.

To tylko niektóre z mitów, 
jakie dotyczą sytuacji z przemo-
cą domową w  tle, jest ich o wie-
le więcej, nie dajmy się zwieść. 
W każdym związku, gdzie jed-
no z partnerów lęka się reakcji 
drugiego, kiedy musi kłamać, 
żeby uniknąć przykrych sytu-
acji, kiedy partner np. sprawdza 
telefon, każe usunąć kontak-
ty,  czyta esemesy, istnieje duże 
prawdopodobieństwo wystę-
powania przemocy. Im wcze-
śniej osoba doświadczająca 
przemocy zgłosi się po pomoc 
- tym większe szanse na unik-
nięcie przykrych konsekwen-
cji związanych z doświadcza-
niem agresji.  Gdzie taką pomoc 
można uzyskać?

W każdym Ośrodku Po-
mocy Społecznej, w Powia-
towym Centrum Pomocy 
Rodzinie (ul. Piłsudskiego 
65, tel.: (46) 864 18 63), moż-
na także skontaktować się z 
dzielnicowym. 

Można też napisać na 
adres: zik.pcpr@powiatso-
chaczew.pl.

Mity na temat przemocy
Wydawać by się mogło, że na temat przemocy w rodzinie powiedziano już wszystko, że 
doskonale wiemy, czym jest przemoc, potrafi my wymienić przykłady różnych form przemocy: 
fi zycznej, emocjonalnej,  seksualnej, ekonomicznej.  Ciągle jednak borykamy się z różnego 
rodzaju nieprawdziwymi przekonaniami związanymi z tym groźnym zjawiskiem - stąd pomysł, 
aby zmierzyć się z najczęstszymi mitami związanymi z przemocą w rodzinie.

 LISTY DO REDAKCJI
Uprzejmie informujemy na-
szych czytelników z ul. So-
chaczewskiego, którzy przy-
słali do nas list z prośbą o 
interwencję, że pismo skie-
rowaliśmy do Urzędu Miej-
skiego. Tego typu sprawami 
zajmuje się Wydział Ochro-
ny Środowiska i tam mogą 

Państwo zgłaszać podobne 
problemy.

Podajemy dokładny ad-
res i telefon: Urząd Miejski w 
Sochaczewie, ul. 1 Maja 16, 
Wydział Ochrony Środowi-
ska,  pokój 305 lub 324, tel. 
46 862 22 35 w. 337 lub 397.

Redakcja
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W ramach pakietu starto-
wego zapisani dostaną m.in. 
certyfi katy uczestnictwa 
oraz pamiątkowe koszul-
ki z logo rajdu. Tradycyjnie 
przeprowadzono w inter-
necie (na profi lu FB wyda-
rzenia) głosowanie na kolor 
koszulek. Wiadomo już, że 
w tym roku peleton będzie 
fi oletowy. 

Rowerzyści wystartują w 
sobotę 18 sierpnia o godzinie 
9.00 z placu Kościuszki (biu-
ro zawodów wydające pakie-
ty startowe będzie czynne 
od godz. 8.00). Do pokona-
nia jest dystans 35,6 km. Pe-
leton przejedzie ulicami Sta-
szica, Trojanowską, Łąkową, 
Graniczną, następnie przez 
miejscowości: Orły Ciesin 
- Nowe Mostki - Żelazo-
wa Wola - Mokas - Plecewi-
ce - Brochów (krótki postój 
przy kościele) - Witkowice - 
Nowe Mistrzewice. Wspól-
ny piknik zaplanowano przy 
Szkole Podstawowej w Mło-
dzieszynie. Dalej rowerzy-
ści przejadą przez Juliopol, 
Adamową Górę, Altankę i 
ponownie ulicami Sochacze-
wa: Batalionów Chłopskich, 
Gawłowską, Płocką i wrócą 
na plac Kościuszki.

Organizowany od 2000 
roku, od drugiej edycji, Ro-
dzinny Rajd Rowerowy nosi 
imię Tadeusza Krawczy-
ka, reprezentanta Polski w 
kolarstwie szosowym, nie-
strudzonego popularyzato-
ra kolarstwa i turystyki ro-
werowej. Tadeusz Krawczyk 
przez wiele lat osiągał suk-
cesy w wyścigach krajowych 
i międzynarodowych, a na-
stępnie z dużym powodze-
niem zajmował się promowa-
niem sportów rowerowych 
wśród sochaczewskiej mło-

dzieży. O bezinteresowno-
ści pana Tadeusza przekona-
liśmy się w 2000 roku, kiedy 
aktywnie włączył się w or-
ganizację I Rodzinnego Raj-
du Rowerowego po Powie-
cie Sochaczewskim. Tadeusz 
Krawczyk zmarł 5 listopada 
2000 roku. Jednak idea bez-
interesownej pomocy bliź-
nim jest żywa wśród najbliż-
szych pana Tadeusza: żona 
Anna Krawczyk każdego 
roku funduje dla uczestni-
ków rajdu cenne upominki, 
a serwis techniczny na trasie 

zapewnia zięć - Andrzej Ząb-
czyński. Przed rozpoczęciem 
każdego rajdu organizatorzy, 
uczestnicy i rodzina zmarłe-
go składają kwiaty i zapala-
ją znicze na grobie Tadeusza 
Krawczyka.

Organizatorzy: 
Stowarzyszenie Zamek, 
poseł Maciej Małecki, Miasto 
Sochaczew, Sklep rowerowy 
„Od A do Z’’ Anny Krawczyk. 
W organizacji pomagają też 
Starostwo Powiatowe w So-
chaczewie, MOSiR i Dragon 
Fight Club Sochaczew

W sobotę 18 sierpnia od-
będzie się III Ogólnopolski 
Spływ Kajakowy BZURA 
2018. Wydarzenie jest po-
łączeniem sportu z rekre-
acją dla każdego, zarów-
no dla wyczynowców jak i 
amatorów, nie wyłączając 
nowych adeptów kajakar-
stwa.

Spływ będzie dwudniowy. 
Kajakarze z całego kraju 
wystartują w sobotę w Ple-
cewiach i popłyną do mo-
stu w Kamionie. Na trasie 
od mostu w Mistrzewicach 
do przeprawy w Witkowi-
cach odbędzie się wyścig w 
sześciu konkurencjach (po-
miar czasu). Drugi dzień to 
krótszy i całkowicie rekre-
acyjny odcinek z centrum 
Sochaczewa do Moto Przy-
stani w Plecewicach, po któ-
rym odbędzie się uroczyste 
ogłoszenie wyników sobot-
niej rywalizacji oraz wrę-
czenie nagród. 

Na spływie nie za-
braknie także muzyki na 
żywo. W sobotę wieczo-
rem na terenie Moto Przy-
stani uczestnicy będą się 
wspólnie bawić do póź-
nych godzin nocnych dzię-
ki znanemu w środowisku 
wodniackim Tomaszowi 
Paciorkowi. Dodatkowo, 
gościem specjalnym spły-
wu będzie Robert Tomalski, 
człowiek niezwykły, który 
kajakiem przepłynął Woł-
gę, Wisłę i Odrę pod prąd. 
Spotkanie z nim będzie do-
skonałą okazją do posłucha-
nia o jego doświadczeniach, 
ale również do zadania mu 
pytań o dalsze plany.

Aby się zapisać wystar-
czy wejść na stronę nad-
bzurą.pl i wypełnić formu-
larz zgłoszeniowy. Więcej 

szczegółów można uzy-
skać dzwoniąc na nr tel. 501 
396 229. W cenie wpisowe-
go jest koszt posiłków, pola 
namiotowego, koncertu, pa-
miątkowej koszulki i innych 
atrakcji. Można również 
wynająć kajak za dodatko-
wą, bardzo atrakcyjną opła-
tą. Warto jednak wiedzieć, 
że zgłoszenia na spływ są 
przyjmowane do czwartku 
16 sierpnia do godz. 16:00. 
Przyjazd w piątek lub sobo-
tę rano może oznaczać brak 
dostępnego sprzętu. Warto 
to wziąć pod uwagę, jeśli nie 
mamy własnego kajaka.

Ogólnopolsk i   Spł y w 
Bzurą to efekt partnerskiej 
współpracy Stowarzyszenia 
„Nad Bzurą” i Moto Przy-
stani w Plecewicach. Obie 
organizacje wspólnie po-
magają odkrywać Bzurę 
nie tylko mieszkańcom re-
gionu, ale również pasjo-
natom rzek i kajakarstwa 
z całego kraju. Rzeka nale-
ży do łatwych z drobnymi 
przeszkodami, zatem jest 
dostępna również dla osób 
początkujących. Jest jedno-
cześnie niezwykle urokliwa 
i dotychczas niemal niezna-
na szerszemu gronu kajaka-
rzy. Mimo tego w konkursie 
Rzeka Roku 2016 organizo-
wanym przez Klub Gaja za-
jęła 3. miejsce.

Tegoroczna edycja odby-
wa się dzięki wsparciu fi rm 
Aquarius, Organizatornia, 
Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Mazowieckie-
go, Gmin Brochów oraz Mia-
sta Sochaczew. Natomiast pa-
tronat branżowy, podobnie 
jak rok temu, objęło Stowa-
rzyszenie Instruktorów i Tre-
nerów Kajakarstwa.

Stowarzyszenie
„Nad Bzurą”

Cykl pikników rodzinnych 
organizowanych na placach 
zabaw w każdej dzielnicy 
Sochaczewa miał zakoń-
czyć się w lipcu. Jednak 
wobec tego, że niekorzyst-
na pogoda uniemożliwiła 
przeprowadzenie imprezy 
piętnastego lipca, ostatnie 
z tego cyklu wydarzenie 
odbyło się 5 sierpnia.

Na wspólną zabawę przy ulicy 
Grunwaldzkiej zdecydowali 
się głównie mieszkańcy Cho-
dakowa. W niedzielne popo-

łudnie na dzieci czekały bańki 
mydlane, malowanie buziek, 
wspólne tańce, gry i zaba-
wy zręcznościowe. Zwycięzcy 
poszczególnych konkurencji 
otrzymywali nagrody - sło-
dycze ufundowane przez fi r-
mę Mars Polska oraz miejskie 
gadżety - czapeczki, piłki pla-
żowe, komiksy, kolorowanki, 
baloniki, opaski na rękę itp. 
Za organizację imprezy odpo-
wiadał MOSiR oraz wydział 
Sportu i Organizacji Pozarzą-
dowych Urzędu Miasta w So-
chaczewie. (seb)

Zaległy, ale bardzo udany piknik rodzinny

Pojedzie ponad 
pół tysiąca osób
Zakończyły się zapisy na XIX Rodzinny Rajd Rowerowy im. Tadeusza Krawczyka 
po Ziemi Sochaczewskiej. Jak poinformował nas Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji, 
udział zgłosiło ponad 500 osób. Rajd odbędzie się w sobotę 18 sierpnia.

Zaproszenie na spływ
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Tym razem trener Paweł 
Rzymowski sprawdził w spa-
ringu kolejne rozwiązania 
taktycznie i co istotniejsze 
zaplecze kadrowe biało-zielo-
nych. Szkoleniowiec postawił 
na młodzież. Bzura zagrała z 
Błonianką II Błonie składem, 
którego średnia wieku wyno-
siła 18,5 roku. Początek spo-
tkania był wyrównany. Obie 
drużyny dwukrotnie znala-
zły drogę do bramki rywa-
li. W 36. minucie po akcji na 
prawym skrzydle Kamil Kac-
przak dopadł do piłki i sil-
nym strzałem pod poprzecz-
kę pokonał bramkarza gości, 
dając chodakowskiemu ze-
społowi prowadzenie. Pro-
wadzenia biało-zieloni nie 
oddali już do końca meczu, 
trzykrotnie w drugiej po-
łowie podwyższając jeszcze 
wynik. 

Piąty sparing Bzura 
Chodaków zagrała na swo-
im boisku w poniedziałek 
13 sierpnia, już po oddaniu 
gazety do druku. O wyniku 
spotkania z Tajfunem Bro-
chów poinformujemy w ko-
lejnym wydaniu „Ziemi”. 
Tymczasem wielkimi kro-
kami zbliżamy się do inau-
gurującego sezon 2018/2019 
meczu z Błękitnymi Gąbin, 
zespołu, z którym jeszcze 
trzy lata temu biało-zieloni 
walczyli o punkty w IV lidze 
mazowieckiej. Mecz roze-
grany zostanie przy ul. Cho-
pina w niedzielę 26 sierpnia, 
pierwszy gwizdek o godz. 
17.00.

Przed meczem odbę-
dzie się akcja „Oddaj Krew 
za Bzurę”, współorgani-
zowana przez Regionalne 
Centrum Krwiodawstwa i 
Krwiolecznictwa w Warsza-
wie. Krwiobus podstawiony 
będzie przed halą sportową 
obok stadionu przy ul. Cho-
pina 101 w godzinach 12.00-
16:00. Będzie można w nim 
oddać krew, a ci, którzy to 
zrobią, wejdą na stadion za 
darmo.

Dodajmy, że oprócz 
drużyny Błękitni Gąbin 

rywalami Bzury Choda-
ków w płockiej A-klasie 
będą: ULKS Ciółkowo, GKS 
Góra, Wisła Duninów, Wi-
cher Cieszewo, Wisła Głó-
wina-Sobowo, Szopen San-
niki, Mazowia Słubice, 
Zorza Szczawin Kościelny, 
Polonia Radzanowo, Spój-
nia Mała Wieś.

W ostatnich dniach do 
sztabu szkoleniowego biało-
-zielonych dołączył, znany 
ze stowarzyszenia KM „Ak-
tywni” Sochaczew, Emanu-
el Ziemny. Będzie on od-

powiadał za przygotowanie 
motoryczne zawodników. 

- W Bzurze chciałbym 
zastosować wiedzę i umiejęt-
ności jakie posiadam. Tego, 
jak ważnym elementem jest 
szybkie, sprawne i efektyw-
ne poruszanie się po boisku, 
nie trzeba chyba kibicom 
piłkarskim tłumaczyć. Moja 
praca z pewnością odciąży 
trenera Pawła Rzymowskie-
go, który będzie mógł skupić 
się bardziej na innych aspek-
tach gry. Piłkarze na pewno 
będą mieć ciekawe treningi, 

których efekty z pewnością 
przełożą się na ligowe wy-
niki – powiedział Emanuel 
Ziemny.

Bzura   Chodaków   to 
nie tylko seniorzy, również 
Akademia Piłkarska. Trwa-
ją nabory adeptów piłki 
nożnej do drużyn z roczni-
ków 2007/2008 i 2012/2013 
oraz nabór uzupełniający 
do zespołu juniorów (18 lat 
i młodsi). Zainteresowani 
mogą się zgłaszać w ponie-
działki, środy i piątki (18:30-
20:00) w siedzibie klubu.

Przygotowań ciąg dalszy
Piłkarze Bzury Chodaków szlifują formę na ligową rywalizację w płockiej A-klasie. 
Pierwszy mecz, z Błękitnymi Gąbin, zagrają już w niedzielę 26 sierpnia o godz. 17.00 
na stadionie przy ul. Chopina. Tymczasem po czterech sparingach biało-zieloni pozostają 
niepokonani. W ostatnim test-meczu Bzura wygrała w rezerwami Błonianki Błonie 6:3.

Bzura Chodaków – Błonianka II Błonie 6:3 (3:2)
Bramki: Adrian Tomczyk 2, Adam Żółtowski, Jan Wierzbicki, Kamil Kacprzak, Daniel Basiński (k)

Skład Bzury: Kawczyński, Tomczyk, Basiński, Brdeja, Siejka, Stypuła, Kacprzak, Żółtowski, Wierzbicki, 
Kowalski, Wyrębowski; z ławki weszli: Ciołek, Kobierecki, Łukaszczyk

Piłkarze KS Orkana Socha-
czew rozpoczęli przygoto-
wania do sezonu w płockiej 
A-klasie. Sochaczewski ze-
spół rozegrał już trzy spa-
ringi. Dwa mecze Orkan 
przegrał, ostatni z Rawką 
Bolimów wygrał. Kolejny 
test-mecz piłkarze z War-
szawskiej zagrają w sobotę 
18 sierpnia. Rywalem Orka-
na będzie Korona Wejsce. 

W trzech dotychczasowych 
sparingach w barwach Or-
kana zagrali: Dawid Kuśmi-
der, Antoni Gomza, Ernest 
Świstak, Łukasz Kobierecki, 
Kamil Dłutek, Przemysław 
Adamiak, Patryk Malinow-
ski, Adrian Rogala, Adam 
Jastrzębski, Mariusz Wa-
lewski, Cezary Czarnecki, 
Robert Kołodziejczak, Ka-
mil Jeznach, Arkadiusz Wi-
dyński, Jakub Pietrzyk, Ad-
rian Rzeźniczek, Grzegorz 
Aff ek, Adam Majewski, Ma-
teusz Rogala, Rafał Men-
cel, Damian Maćkiewicz, 
Piotr Czarnecki, Przemy-
sław Bardziński, Radosław 
Jaworski,

Wyniki sparingów 

1.08 Orzeł Nieborów - 

Orkan Sochaczew 8:1 (2:1)

bramka: Cezary Czarnecki

4.08 Orkan Sochaczew- 

Tajfun Brochów 2:5

bramki: Kamil Jeznach, 
Cezary Czarnecki

10.08 Orkan Sochaczew 

- Rawka Bolimów 6:0 (2:0)

bramki: Kamil Jeznach 
(2), Cezary Czarnecki, Ka-
mil Dłutek, Rafał Mencel, 
Adrian Rzeźniczek

Terminarz - Płocka B-klasa

I kolejka: 25.08 (sobota) 
Orkan Sochaczew - Sparta 
Mochowo, godz. 17.00

II kolejka: 2.09 (niedziela) 
Zjednoczeni Bulkowo - Or-
kan Sochaczew, godz. 18.00

III kolejka: 8.09 (sobo-
ta) Orkan Sochaczew - Re-
lax Miszewo Murowane, 
godz. 17.00

IV kolejka: 15.09 (so-
bota) Orkan Sochaczew - 
Czarni Rempin, godz. 17.00

V kolejka: 22.09 Orkan 
pauzuje

VI kolejka: 29.09 (sobo-
ta) Orkan Sochaczew - Unia 
II Czermno, godz. 16.00

VII kolejka: 7.10 Orkan 
Lelice - Orkan Sochaczew

VIII kolejka: 13.10 (sobo-
ta Orkan Sochaczew - Lwó-
wianka Lwówek, godz. 15.00

IX kolejka: 20.10 (sobota) 
Huragan Bodzanów – Orkan 
Sochaczew, godz. 15.00

Sparingi Orkana

29 lipca nad zalewem Tatar 
w Rawie Mazowieckiej od-
była się IX edycja zawodów 
Triathlon Rawa. W zawo-
dach wystartowało sześciu 
mieszkańców Sochaczewa. 
Mieli do wybory dystans 
olimpijski (1500 m / 40 km / 
10 km) oraz 1/10 tak zwane-
go Iron Mana (380 m / 18 km 
/ 4,2 km).

W bardziej wymagającej ka-
tegorii zdecydował się wy-
startować Dariusz Maku-
lec. Przepłynął, przejechał 
i przebiegł ten dystans w 

łącznym czasie 3:25:09, co 
dało mu 92. miejsce na 105 
sklasyfi kowanych zawodni-
ków. 

P i ę c iu    p o z o s t a ł yc h 
mieszkańców naszego mia-
sta zdecydowało się na dy-
stans 1/10 IM. W tej kate-
gorii zawody ukończyło 153 
śmiałków. Rezultaty socha-
czewian przedstawiają się 
następująco:
8. Kamil Duplicki 48:51
21. Michał Liberadzki 52:54
59. Mirosław Adamkiewicz 1:01:24
80. Michał Więckowski 1:05:45
124. Dominik Milczarek 1:14:59

Ludzie o żelaznym zdrowiu
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TENIS STOŁOWY

SIATKÓWKA PŁYWANIE

RUGBY

Pierwsza runda eliminacyjna 
odbyła się w niedzielę 5 sierp-
nia. Było kameralnie, zagrało 
pięć par. Z uwagi na małą ilość 
drużyn turniej został rozegrany 
systemem każdy z każdym do 
dwóch wygranych setów do 15 
pkt. Para Krzysztof Rąg/Kamil 
Dorodziński wygrała wszystkie 
swoje mecze i zwyciężyła w za-
wodach.

Drugi turniej, 12 sierpnia 
przyciągnął na plaże miejską 
więcej siatkarzy. Tym razem 
zgłosiło się  dziewięć par. Tur-
niej rozegrano system brazylij-
skim do 21 pkt. mecz. Zwycię-
żył zespół Tomasz Antoniak/
Jan Morat (Skierniewce), któ-
ry pokonał w fi nale triumfato-
rów pierwszej rundy grand prix 
Krzysztofa Rąga i Kamila Do-
rodzińskiego. W meczu o trze-
cie miejsce Michał Kędzior i Ja-
kub Sobolewski pokonali parę 
Patryk Szulecki/Bartosz Wa-
lendzik.

Trzecia runda eliminacyjna 
zostanie rozegrana w niedzielę 
19 września. Finał cyklu Grand 
Prix odbędzie się z kolei tydzień 
później, 26 sierpnia, jako im-
preza towarzysząca „Świętu 
Bzury”.

Na plaży, na piachu
Na piaszczystym boisku przy plaży miejskiej rozgrywane jest w tym sezonie letnie 
Grand Prix Sochaczewa w Siatkówkę Plażową. Organizatorem zawodów jest 
Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji. Siatkarze rozegrali już dwa turnieje.

Znamy już terminarz run-
dy jesiennej Ekstraklasy 
Kobiet w Tenisie Stoło-
wym. SKTS rozpocznie ligę 
2 września od wyjazdowe-
go spotkania z GLKS Nada-
rzyn. Drużyna Bronisława 
Gawrylczyka przystąpi do 
nowego sezonu we wzmoc-
nionym składzie. 

Wzmocnieniem dla so-
chaczewskiego zespołu bę-
dzie Brazylijka chińskie-
go pochodzenia, 25-latka 
Gui Lin, która w poprzed-

nim sezonie reprezentowa-
ła barwy Bebetto AZS AJD 
Częstochowa. Zastąpi ona 
w pierwszym składzie SKTS 
Dong Rui Fang. Warto pod-
kreślić, że w rankingu indy-
widualnym   poprzedniego 
sezonu nowa zawodniczka 
SKTS Sochaczew uplasowa-
ła się na piątej pozycji.

W składzie sochaczew-
skiej drużyny, oprócz Gui 
Lin, znalazły się jeszcze: Ka-
tarzyna Grzybowska-Franc, 
Julia Ślązak, Agata Pastor-
-Gołda, Aleksandra Paru-

szewska oraz Natalia Gaw-
rylczyk-Zielińska. 

Sochaczewski Klub Te-
nisa Stołowego rozpocznie 
nowy sezonu w Ekstraklasie 
Kobiet 2 września od wyjaz-
dowego spotkania z GLKS 
Nadarzyn. Kolejne spotka-
nie zawodniczki rozegrają 
w Sochaczewie 8 września 
z ATS Białystok. Wszyst-
kie mecze rundy jesiennej 
rozgrywane w hali MOSiR 
przy ul. Kusocińskiego będą 
się rozpoczynać o godzinie 
16.00.

Terminarz gier SKTS – 

I runda Ekstraklasy Kobiet

2.09 - GLKS Nadarzyn - SKTS Sochaczew

8.09 - SKTS Sochaczew – ATS Białystok

13.10 - SKTS Sochaczew – Polmlek Lidzbark War.

20.10 - Bebetto Częstochowa - SKTS Sochaczew

27.10 - SKTS Sochaczew – AZS Wrocław

3.11 - KTS Tarnobrzeg - SKTS Sochaczew

10.11 - SKTS Sochaczew – Karpaty Krosno

1.12 - MRKS Gdańsk - SKTS Sochaczew

8.12 - SKTS Sochaczew – Bronowianka Kraków

Tenisistki stołowe gotowe na ligę

Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji oraz ratownicy socha-
czewskiego WOPR zapraszają na zajęcia nauki i dosko-
nalenia pływania, które odbędą się na miejskiej pływalni 
„Orka”. Kursy będą prowadzone od września do czerwca. 
Zapisy rozpoczną się 23 sierpnia. Można ich dokonywać 
pod numerem tel. 46 862-77-59 nr wew. 127. Więcej infor-
macji na temat organizacji zajęć można uzyskać dzwoniąc 
pod numer tel. 785-117-111. Na zajęcia doskonalenia pły-
wania będą przyjmowane dzieci, które potrafi ą już pływać 
przynajmniej dwoma stylami.

Harmonogram zajęć

- Instruktor Alicja Maciągowska (poniedziałki i środy) 
– 17.30, 18.30, 19.30, 20.30 - doskonalenie pływania

- Instruktor Piotr Szustecki (wtorki i czwartki) – 17.00, 
18.00, 19.00 - doskonalenie pływania  

- Instruktor Klaudia Selerska (wtorki i czwartki) – 17.00, 
18.00 – nauka pływania; 19.00, 20.00 - doskonalenie pływania 

- Instruktor Edyta Więcek (piątki) – 17.00, 18.00 – na-
uka pływania; 19.00, 20.00 - doskonalenie pływania 

- Instruktor Patryk Sobieraj (poniedziałki i środy) – 
18.00 – nauka pływania

Nauka i doskonalenie

Od 1 do 3 sierpnia pięciu 
kadetów Rugby Club Orkan 
Sochaczew przebywało na 
konsultacji reprezentacji 
Polski rugby 7 w Krakowie. 
Następnie 5 sierpnia za-
grali w międzynarodowym 
turnieju „Olimpijskie Na-
dzieję”, który odbył się w 
Esztergom (Węgry). 

Nasi rycerze, stanowiący o 
sile reprezentacji, wygra-
li wszystkie pojedynki i ze 
złotymi medalami wrócili 
do kraju.

Orkan reprezentowa-

li: Igor Kocimski, Paweł 
Szwarc, Adam Szwarc, Ka-
mil Zieliński, Patryk Ro-
manowski. W roli szkole-

niowców sochaczewskim 
zawodnikom towarzyszyli 
trener kadetów RC Orkan, 
Tomasz Malesa oraz wielo-
letni trener sochaczewskich 
grup młodzieżowych Ma-
ciej Misiak.

Wyniki i punkty zdo-

byte przez zawodników 

RCO

Polska - Wegry 55:5

punkty: Paweł Szwarc 
15, Igor Kocimski 9, Patryk 
Romanowski 5

Polska - Czechy 17:15 

punkty: Igor Kocimski 7
Polska - Wegry 47:7

punkty: Patryk Roma-
nowski 5, Igor Kocimski 2.

Polska - Czechy 26:17

punkty: Igor Kocimski 11.

Międzynarodowy 
turniej kadetów




